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Miklós napi ajándékok

A Hetényben már visszatérő december eleji hagyo-
mányos események idén egy igen kellemes momen-
tummal bővültek. Az év második felében több beruházá-
sunk is megvalósult, köztük az évek óta tervezett helyi
piac. Így december 3-án a Mikulás puttonyában nem csak
kiállítás, hangverseny, ajándékvásár szerepelt a prog-
ramok sorában, hanem egy átadó ünnepség is. Délelőtt
rangos vendégek és helyben élő érdeklődők körében a
szociális szövetkezet tagjai és helyi termelők a Fő utca
143. alatt birtokba vehették a pályázati forrásból meg-
valósult új piacot.

Elsőként dr. Csörnyei László polgármester köszön-
tötte a megjelenteket.                (Folytatás a 16. oldalon)

Az elkészült pályázati beruházások is okot adtak az ünneplésre

BOLDOG ÜNNEPEKET KÍVÁNUNK MINDEN OLVASÓNKNAK!

Sági Kincső Adél  3. osztályos rajza
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Testületi ülés – október 30.

Tájékoztató a képviselő-testületi 
határozatok végrehajtásáról

Dr. Csörnyei László polgármester tájé-
koztatta a testületet a folyamatban lévő és
befejezett pályázatokkal kapcsolatban.  A
Tót út, Bencze József utca - Hercegi dűlő
felújítása befejeződött és az elszámolá-
sukat elfogadták. A TOP-os pályázatok
közül zárás alatt van a Csókakő utca fel-
újítása. VP6-7.21.1-20 - Helyi termék-
értékesítést szolgáló piacok infrastruktu-
rális és eszköz fejlesztés című pályázat
keretében beszereztek egy Food truck-ot
(büfékocsit) is. 

A befejezett pályázatok okán decem-
ber 3-án a Szent Miklós napi rendezvény
keretében tervezzük a piac átadását.
A bölcsőde pályázatban a műszaki ellenőri
feladatokra a szerződés aláírása megtör-
tént. A közmű kiépítése folyamatban van.
A közbeszerzés is hamarosan indul. 

A szintén TOP-os belterületi útfej-
lesztés pályázatban a Kossuth L. utca és
Kisújbánya utca felújítása során a járda oly
mértékben sérült, hogy mindenképpen újra
kell építeni. A képviselő-testület már ko-
rábban határozatban döntött arról, hogy a
település járdáit térkőből kell építeni. A
pályázatban lenne mód arra, hogy a járda is
felújításra kerüljön, azonban ezt a költ-
séghatékonyság miatt is aszfalttal lehetne
megoldani. Erre kéri a testület véleményét.  

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondta,
hogy a pályázati kiírásban a járda felújítása
nem szerepelt. Műszaki tartalom módo-
sítást kezdeményezett az önkormányzat
ennek megoldására. Elmondja, hogy az
építési törmeléket az útfelújításból elszállí-
tották és a menthető köveket kiválogatják a
településüzemeltetés dolgozói, melyeket
később a dűlő utak felújításánál fel tudnak
használni. Szerinte az aszfaltos járda elké-
szítése gyorsabb és költséghatékonyabb.

Papp János képviselő is úgy gondolja,
ha a járda most nem kerül visszaépítésre,
akkor megint éveket kell várni a helyreál-
lításával. 

dr. Herbert Tamás képviselő elmondta,
hogy a Kossuth Lajos utcai közmű
felújítása, cseréje már korábban is tervben
volt. 
A Képviselő-testület a belterületi  útfej-

lesztési pályázatban a Kossuth Lajos utcai
járda aszfaltozással történő felújításához
hozzájárult és elfogadta a határozatok
végrehajtásáról szóló előterjesztést.

A kistérség önkormányzati Társulás
ügyei

A Komlói Kistérség Többcélú Önkor-
mányzati Társulás a 2023. szeptember 28-i

ülésén a társulás 2023. évi költségvetés
módosítását, a Komló Térségi Integrált
Szociális Szolgáltató Központ magasabb
vezetői álláshelyre kiírt pályázat ered-
ményének megállapítását, a fogászati
ügyeleti feladatok ellátása tárgyában kötött
feladatellátási szerződés módosítását, a
Társulás Társulási Megállapodásának
módosítását, valamint a villamos energia
közbeszerzéséhez kapcsolódó intézkedé-
seket  tárgyalta. A képviselő-testület jóvá-
hagyása szükséges a társulás döntéseihez.

A  képviselő-testület  egyhangú 7 igen
szavazattal  jóváhagyta a társulás dönté-
seit.

A településkép védelméről és a helyi
építészeti-műszaki tervtanácsról  szóló

rendelet módosítása

Hajdu Csaba települési főépítész
elmondta, hogy a Településkép védelméről
és a helyi építészeti-műszaki tervtanács
működtetéséről szóló 7/2020. (VIII.26)
önkormányzati rendelet módosításaival
összefüggésben szükségessé vált a
Településképi Arculati Kézikönyv 2018-i
változatának felülvizsgálata. Különösen a
helyi védett épületek tekintetében voltak
változások, melyek visszavezetésre kerül-
tek az arculati kézikönyvben is. Aktua-
lizálta a sorszámokat és helyrajzi
számokat. A rendelet módosítás elfo-
gadásával az arculati kézikönyv elfo-
gadásáról is döntenie kellett a képviselő-
testületnek. 

A testület 6 igen, 1 tartózkodás szava-
zattal elfogadta a módosítást, és felkérte a
polgármestert, hogy intézkedjen az elfoga-
dott kézikönyv és településképi rendelet,
közérthető összefoglaló kíséretében tör-
ténő közzétételéről az önkormányzat hon-
lapján hirdetményben és a Polgármesteri
Hivatalban nyomtatásban is.  Küldje meg a
területileg illetékes állami főépítésznek és
a vármegyei kormányhivatal építésügyi
osztályának.

Helyi Építés Szabályzat módosítási
eljárása

Hajdu Csaba települési főépítész
elmondta, hogy a Helyi Építési Szabályzat
2023. évi I. számú módosítási eljárásában
kiküldésre kerültek az előzetes környezeti
vizsgálat szükségességének megállapí-
tásáról szóló véleménykérő levelek és
dokumentációk a környezet védelméért
felelős államigazgatási szerveknek. A
beérkezett kevés válasz alapján megál-
lapítható volt, hogy az előzetes környezeti
vizsgálat lefolytatása nem szükséges a
2023. évi I. számú eljárás során. A tárgyi
eljárás a HÉSZ kisebb-nagyobb korrek-
cióit, hibajavításait tartalmazza.

A képviselő-testületnek a HÉSZ 2023.

évi 1. számú módosítási eljárásában
előzetes környezeti értékelés szüksé-
gességéről kell döntenie. A vélemények
alapján az eljárás az E-tér rendszerben
lefolytatott partnerségi és véleményezési
szakaszába léptethető lesz a jelen határozat
rendszerbe történő feltöltését követően.
Ezután a testület decemberben fogadhatja
el a rendelet módosítását. A módosító ren-
deletet követően kezdődhet meg a HÉSZ
2. számú eljárása.

Csörnyei László polgármester a Helyi
Építési Szabályzatban lévő rendelkezések
felülvizsgálatára, esetleges kiegészítésére
egy külön egyeztetést javasolt,  különös
tekintettel a jelenlegi településképi építési
kihívásokra (mobilházak, garázsok építé-
se, napelem elhelyezése, kerítések
építése), valamint a lakosság részéről
felmerülő építkezések, felújítások szabály-
talanságainak kiküszöbölésére.

Általános iskolai körzethatárok

Csörnyei László polgármester el-
mondta, hogy a nemzeti köznevelésről
szóló 2011. évi CXC. törvény szerint a
tankerületi központ feladat- és hatásköre a
felvételi körzethatárok meghatározása és
közzététele. A felvételi körzetek megál-
lapításához a területileg illetékes tankerü-
leti központnak be kell szereznie az
érdekelt települési önkormányzat véle-
ményét. A Pécsi Tankerületi Központ
tájékoztatása szerint az új 2024/2025-ös
tanévre vonatkozó körzetek tervezete még
nem készült el, ezért a testületnek a
javaslatát, véleményét a jelenleg hatályban
lévő körzetekre kell megküldenie. 

dr. Orbán László jegyző elmondta,
hogy a jelenlegi körzethatár Hosszúhetény
közigazgatási területére vonatkozik.
Korábbi években felmerült, hogy a Pécs-
Hirdről járó iskolaköteles gyermekek is a
körzetbe kerüljenek, azonban ezt a Pécsi
Tankerület nem fogadta el. 

Csajkás Géza képviselő hozzátette,
hogy a hirdi gyermekek jelenleg is
felvételre kerülnek a Hosszúhetényi  Álta-
lános Iskolába, úgy gondolja, ez így is
megoldott, nem szükséges a módosítási
javaslat.

A képviselő-testület  egyhangúlag dön-
tött arról, hogy a Pécsi Tankerületi
Központ által megküldött  2024/25-ös
tanévre vonatkozó jelenleg hatályban lévő
körzetekre módosítási igényt, illetve
javaslatot nem nyújt be, a jelenlegi
körzethatárok kijelölésével egyetért.

Belterületbe vonási kérelem

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy Kiefer Ferencné a hosszúhetényi
3358/2 hrsz alatt található 1670 m2

térmértékű „kert, szőlő és gazdasági
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épület” megjelölésű zártkerti ingatlan bel-
területbe vonására adott be kérelmet. Az
ingatlan szerepel a település belterületbe
vonható ingatlanai között. A kérelem elfo-
gadásának nem látja akadályát. 

A képviselő-testület  Kiefer  Ferencné
Pécs, Nagy Imre u. 32.  hsz alatti lakos
kérelmének helyt ad, és az ingatlant Lf-O/2
falusias lakó építési övezetbe sorolva bel-
területbe vonja. A belterületi határ módo-
sulás ingatlan-nyilvántartásba történő
átvezetésének teljes költsége az ingatlan
tulajdonost terheli.

MBH Bank fúziójával kapcsolatos
önkormányzati döntések

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy az Szigetvári Takarékszövetkezet
beolvadt a Magyar Bankholding Nyrt.-be,
ezzel összefüggésben szükséges az önkor-
mányzat folyószámla szerződését is meg-
újítani. Az MBH Bank Nyrt. megküldte az
ajánlatát az önkormányzat és intézményei
részére. 
Az önkormányzat likviditási hitelét min-
den évben meg kell újítani. Javaslata, hogy
a jelenlegi keretet fogadja el a testület. 
A likviditási keret egy biztonsági tartalék
azokra az esetekre, amikor a pályázati
támogatások késve érkeznek meg.

Dömös Károly képviselő kérdezte,
hogy a bankautomata vissza kerül-e a
településre.

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy erre ígéretet kapott a banktól.
Valószínűleg az új piacnál kerül majd elhe-
lyezésre. 

A képviselő-testület MBH Bank Nyrt.
által az önkormányzat és intézményei
részére teljes körű számlavezetésre adott
ajánlatát elfogadja. Az önkormányzat lik-
viditás biztosítása érdekében  a MBH Bank
Nyrt. által adott folyószámla hitelre
vonatkozó hitelajánlatot 45.000.000 Ft
összeggel és 2024.12.31-i lejárattal ingat-
lan fedezet nélkül elfogadja. Felhatalmaz-
za a polgármestert a hitelszerződés
aláírására.

Rendelet módosítás a kitüntetésekről

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
rendelet módosítását a képviselő-testület
javasolta a kitüntetési javaslatok tárgyalása
során. A hatályos önkormányzati rendelet
felülvizsgálata során két kitüntető díj
esetében javasolt módosítást.  

Csajkás Géza képviselő javaslata,
hogy a „Hosszúhetényért„ Kitüntető Díjjal
járó nettó 75.000 Ft-os pénzjutalom
összege legyen 80.000 Ft, mivel a jelenle-
gi inflációval megnövelt összeg ez fölött
van. Az Ifjúsági Nívódíjjal járó 15.000 Ft-
os ajándékutalvány összegével egyetért.

A képviselő-testület a fenti javaslatok

alapján 12/2023 (XI.6.)  sz. alatt egyhangú
szavazással módosította a község címe-
rének, zászlajának, lobogójának és pec-
sétjének alkotásáról és használatáról,
valamint a helyi kitüntetések alapításáról,
adományozási és használati rendjének
szabályozásáról szóló 11/1992 (V.28.) önk.
rendeletét. 

A Szervezeti és Működési Szabályzat
módosítása

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
rendelet ismételt módosítása a Magyar
Államkincstár törzskönyvi felülvizsgálata
alapján történt. 
A képviselő-testület megalkotta a Szerve-
zeti és Működési Szabályzatról szóló
6/2014 (XI.28.) önk. rendeletet módosító
13/2023.(XI.6.) önk. rendeletét

A komlói bérlakás ügye

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
képviselő-testület a Komló, Nyár utca 2/2
hsz alatti bérlakás értékesítése mellett dön-
tött.  Az önkormányzati bérlakást a bérlő
Orsós Teréz fia, Szokol Márk Komló,
Arany J. u. 29. hsz. alatti lakos akarta
megvásárolni. Ezért Orsós Terézzel nem
kötött az önkormányzat új lakásbérleti
szerződést. Jelenleg a nevezett jóhiszemű
jogcímnélküli lakáshasználó.
Az adásvételi szerződést a jogi képviselő
elkészítette az aláírás időpontjának egyez-
tetése volt hátra. Mielőtt azonban a jog-
ügylet megkötésre került volna, Orsós
Teréz és fia kérelmet nyújtottak be a bér-
lemény közös bérlésére. Az ingatlant 2023.
november 1-jétől 10 évre vennék bérbe
közösen a költségeket megosztva.
A lakásbérleti szerződés határozott idejű
megkötésének nincs jogi akadálya. A laká-
sok és helyiségek bérletére, valamint az
elidegenítésükre vonatkozó egyes szabá-
lyokról szóló többször módosított 1993.
évi LXXVIII. törvény (továbbiakban:
Lakástörvény) 4.§-a szerint a lakást több
bérlő együttesen is bérelheti. 

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondta,
hogy a szóban forgó ingatlan eladását java-
solja továbbra is. A bérlakás fenntartása
mind az önkormányzatra és a Nkft-re is
anyagi és fizikai terheket ró. Amennyiben
a testület mégis a bérlakás tovább bérlése
mellett dönt, úgy kéri, hogy a bérleti
szerződésben legyenek a bérlő kötele-
zettségei meghatározva. 

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
kérelmezőkkel megkötendő lakásbérleti
szerződés tartalmi elemeit a Lakástörvény
és a Polgári Törvénykönyvről szóló 2013.
évi V. törvény rendelkezései alapján java-
solja meghatározni, mivel új önkor-
mányzati rendelet készül. A bérleti
szerződést 5 év határozott időre javasolja

megkötni a bérlő kötelezettségeinek
meghatározásával. A bérleti szerződés ter-
vezetet megküldi emailen a képviselő-
testület tagjai részére. 

A képviselő-testület Orsós Teréz és
Szokol Márk kérelmét elfogadja. A Komló,
Nyár utca 2/2 hsz alatti önkormányzati
bérlakást 5 évre 2023. november 1- 2028.
november 30-ig bérbe adja. Megbízza a
jegyzőt a bérleti szerződés elkészítésére.
Felhatalmazza a polgármestert a bérleti
szerződés aláírására. 

Bejelentések, egyebek

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy az Iskola utca 92. hsz alatti jelen-
leg önkormányzati tulajdonú ingatlant
pályázati forrásból újítanák fel. Az új
műszaki tartalom elbírálásának elhúzódása
miatt az önkormányzat kötelezettségvál-
lalását kérte a pályázó a kivitelező felé. 

dr. Herbert Tamás képviselő elmondta,
hogy a Hosszúhetényi Római Katolikus
Plébánia pályázatot nyújtott be az MFP-
EKT/2021 kódszámú, „Egyházi közösségi
terek fejlesztése” című felhívásra, mely
pozitív elbírálásban részesült. A Plébánia
24 999 990 Ft támogatást kapott – a jelen-
leg még az önkormányzat tulajdonában
álló – Iskola utca 92. számú ház megvásár-
lására és felújítására. A bentlakók más
épületben való elhelyezése, a tervezés és
engedélyeztetés elhúzódása miatt az eltelt
több mint két év jelentős építőipari
áremelkedései okán 2023. július 8-án a
pályázó műszaki tartalomra módosítási
kérelmet nyújtott be az Államkincstárhoz,
amelyre a mai napig sem érkezett válasz,
ugyanakkor a kivitelezési határidő sürgető
volta miatt – 2023.12. 31. – a kivitelezés
megindítása szükségszerű.

***
Csényi Norbert társadalmi alpol-

gármester elmondta, hogy az előző
testületi ülésen már kérte a lovas pálya
helyének kijelölését. A lovas pálya új
helyszínének a kijelölését kéri.

Csörnyei László polgármester úgy
gondolta, hogy a helyszín meghatározá-
sában a lovasok véleményét is kell kérni. A
javaslata az, hogy a lovas pálya hely-
színére a testület jelöljön ki akár több
helyszínt, melyet egyeztetet a lovasokkal.
Korábban már szóba jött Hársas telep, de a
Vásártér területe is.

***
Dömös Károly képviselő elmondta,

hogy a posta előtti autó parkolások nagy-
ban nehezítik az ott közlekedőket illetve az
ottani lakosok haza jutását is. Mindenkép-
pen javasolja a 30-as sebességkorlátozó
tábla kihelyezését illetve az egyoldali
parkolás megszabását.

Leirer József elmondta, hogy az
utcában közlekedők nehezen tudnak az
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utca mindkét oldalán parkoló autók között
elhaladni. Sokszor a KRESZ szabályait
sem tartják be. Fontosnak tartaná a rendőri
intézkedést sok esetben, ami jelenleg nem
valósul meg, mivel a településnek nincsen
körzeti megbízottja. 

Testületi ülés – november 27.

Tájékoztató a határozatok 
végrehajtásáról

Dömös Károly képviselő a napirend
kapcsán kérdezte, hogy az MBH Bank
Nyrt. bankautomata kihelyezése mikorra
várható.

Dr. Csörnyei László polgármester el-
mondta, hogy a bank képviselői december
elején mérik fel, hogy hova lehet a bankau-
tomatát kihelyezni. Fontos megjegyezni,
hogy csak önkormányzati épületben lehet
elhelyezni.  Két helyszín merült fel, és
ezen belül vizsgálják meg, hogy a kiépítés
hol valósítható meg. Az egyik helyszín a
már említett piac épülete, a másik az orvosi
rendelő épülete lenne.

Költségvetési beszámoló és módosítás 

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy a 2023. évi költségvetésnek I-III.
negyedéves beszámolójában a költségvetés
bevételi és kiadási oldalát igazítják a
pályázati támogatásokhoz és kiadásokhoz.
A tavalyi évi iparűzési kompenzációt is
hamarosan megkapják. Külső tényezők is
befolyásolhatják a költségvetés végrehaj-
tását. A szociális normatíva jövő évi
csökkenése hozzájárulhat ehhez. Idén 36
millió forintot kaptak, jövőre csak 19 mil-
lió forint lesz a normatíva. Nyilván ez érin-
ti az étkezési térítési díj összegét, mivel a
normatíván felül az önkormányzatnak kell
kipótolnia a különbözetet. Úgy gondolja,
hogy a jövő évi költségvetést a várható
változások függvényében kell megter-
vezni.

Dr. Herbert Tamás képviselő kérte,
hogy a 2023. évi költségvetés I-III. ne-
gyedéves beszámolóját a jövőben a Pénz-
ügyi Ellenőrző Bizottság is tárgyalja meg. 
Kérdése, hogy a beruházások és felújítá-
soknál a tanuló székek és asztalok kinek a
részére kerültek megvásárlásra. A hő-
kamerás kereső vásárlása milyen célból
történt. A bölcsőde építési engedélyezési
tervének kifizetése, valamint a Tótút dűlő
vízvezeték hálózat bővítésének költsége az
önkormányzatot terheli-e?

Martonné Sztázics Nóra pénzügyi
előadó elmondta, hogy az iskolában az
elektronikai gépek leadásából származó
bevételből kerültek megvásárlásra a tanuló
székek és asztalok az iskola számára.

Dr. Orbán László jegyző elmondta,

hogy a mezőőr hívta fel a figyelmet arra,
hogy az éjjellátó kamerát központi támo-
gatással vásárolhatják meg az önkormány-
zatok. A kamerát megvásárolták, és utóla-
gos elszámolással megelőlegezték a vételárat.

Csörnyei László polgármester a képvi-
selői kérdésre válaszolva elmondta, hogy a
bölcsőde építési és kiviteli tervdokumentá-
ciója pályázati kiadás volt, a Tótút dűlő
vízvezeték bővítését pedig az ott lakók
fizették meg. 

A képviselő-testület az önkormányzat
és intézményei 2023. évi költségvetésének
I-III. negyedéves végrehajtásáról szóló
pénzügyi beszámolót elfogadta, és ennek
megfelelően rendelettel módosította a költ-
ségvetést.

A HÉSZ módosítása

Berkecz Balázs településtervező el-
mondta, hogy a Helyi Építési Szabályzat I.
számú módosítása az épített környezet
alakításáról és védelméről szóló 1997. évi
LXXVIII. tv.-ben (továbbiakban Étv.) és a
településtervek tartalmáról, elkészítésének
és elfogadásának rendjéről, valamint egyes
településrendezési sajátos jogintézmé-
nyekről szóló 419/2021. (VII. 15.) kor-
mányrendeletben foglaltak szerinti rövid
eljárásban zajlott, ugyanis hibajavítások
képezték a felülvizsgálat tárgyát.
A tervezési feladattal megbízott Hübner
Tervező Kft., Hajdu Csaba főépítész irá-
nyításával kezdte meg 2023. júniusában a
HÉSZ rövid eljárásában történő felülvizs-
gálatának lefolytatásához szükséges doku-
mentumok előkészítését. A településfej-
lesztéssel, településrendezéssel és tele-
püléskép-érvényesítéssel összefüggő part-
nerségi egyeztetés helyi szabályairól szóló
23/2017 (XII.18.) önkormányzati rendelet
és a Kormányrendelet előírásainak meg-
felelően került lefolytatásra a partnerségi
egyeztetés.  A környezeti vizsgálat lefoly-
tatása kapcsán megkeresett államigazgatási
szervektől érkezett véleményeket figye-
lembe véve készült el a záró szakmai
véleményezési dokumentáció, amely
feltöltésre került az E-TÉR felületre.
A Baranya Vármegyei Kormányhivatal
Állami Főépítészi Iroda részéről Lukáts
István állami főépítész a 2023. november
21-én kelt záró szakmai véleményében a
terv elfogadását javasolta. Mindezeket
figyelembe véve kéri a határozati javaslat-
ban foglaltakat, valamint a rendelet
módosítás elfogadását.                   

A képviselő-testület a kormányren-
delet 72. §-a alapján úgy döntött, hogy a
helyi építési szabályzat rövid eljárásban
történt felülvizsgálatával összhangban
módosítja a településszerkezeti tervet.
Felkérte a polgármestert, hogy az épített
környezet alakításáról és védelméről szóló
1997. évi LXXVIII. törvény alapján

január végéig gondoskodjon a módosított
tervek nyilvánossá tételéről.

Berkecz Balázs településtervező azt is
elmondta, hogy a Baranya Vármegyei Kor-
mányhivatal tájékoztatása szerint a tele-
pülésrendezési tervekben lévő szabályo-
zási vonalak felülvizsgálatát 2024. január
1-ig kell megtenni. Az Étv. szerint a szabá-
lyozási elemeket legalább hétévente felül
kell vizsgálni. A HÉSZ rendelet a szabály
bevezetésekor már hatályban volt, ezért
döntést kell hoznia a képviselő-testületnek,
hogy a rendezési tervben lévő szabályozási
vonalakat változatlan módon szerepeltetik,
módosítják vagy törlik azokat a hatályos
településrendezési tervből.
A HÉSZ II. számú eljárásában foglalkoz-
nak ezzel, de mivel az eljárás még nem
kezdődött el, ezért a szabályozási vonalak
jogfolytonosságának megőrzése érdekében
elengedhetetlen a döntés meghozatala.
Ennek hiányában az érintett ingatlantulaj-
donosok kártérítési igényt támaszthatnak a
vonalak ismételt elrendelése esetén. Kéri a
határozati javaslat elfogadását.

A képviselő-testület úgy döntött, hogy
a szabályozási elemek hatályát további 7
évvel meghosszabbítja, mert az azokra
vonatkozó közérdekű elrendelési indokok
továbbra is fennállnak.

2024. évi költségvetési koncepció

Orbán László jegyző  elmondta, hogy
a Településfejlesztési, Építési, Vízügyi
Bizottsága a koncepciót megtárgyalta. A
patak karbantartására kialakítandó szerviz
út kimérését megkérte a földmérőtől. Egy
új kérés érkezett, a Kisújbányai kút mellé
egy 8-10 m3 víztározó építésére. Élénk vita
volt a Fő utcai gyalogátkelőhely létesíté-
sének ügye, de a bizottság azon a véle-
ményen maradt, hogy maradjon a koncep-
cióban. 

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy a patak melletti szerviz út ki-
alakítása céljából megkereste a katasztró-
favédelemi hatóság illetékesét, aki el-
mondta, hogy törvényi szabályozás szerint
az ingatlantulajdonos (tulajdonosok) köte-
lesek tűrni az ingatlanukon átmenő szerviz
út használatát, részükre ez irányban nincs
kártalanítás. Az önkormányzat az ingat-
lantulajdonost nem kötelezheti a szerviz út
területének átadására. Viszont a kialakí-
tandó szerviz út területén lévő növények
egyéb építmények építése, karbantartása,
használata már más kategória. A tulajdo-
nosok tájékoztatása erről mindenképpen
szükséges. 

Herbert Tamás képviselő szerint azt
kell az ingatlantulajdonosoknak megérteni,
hogy az önkormányzat jogosult a patak
karbantartása miatt a szerviz úton bemenni
a területére, ha csak időszakosan is. A cél
az, hogy a szerviz út mentén kialakuljon
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egy sétány, egy rekreációs terület, ezt vi-
szont a tulajdonos nem köteles t�rni.

Pál Attila Nkft. ügyvezető szerint  a
patak karbantartása folyamatos feladat.
Időszakonként a patakot tisztítani kell, a
körülötte lévő növényzetet ellenőrizni. 

Csajkás Géza képviselő javasolta,
hogy a szerviz út kialakításánál vegyék
figyelembe a terepviszonyokat, mivel sok
helyen nincs lehetőség a patak mindkét
oldalán annak kialakítására.

A képviselő-testület a 2024. évi költ-
ségvetési koncepciót a javasolt módosítá-
sokkal kiegészítve elfogadta.

Belső ellenőrzési terv jóváhagyása

A önkormányzatnál a függetlenített
belső ellenőrzési feladatokat Komló Város
Önkormányzati belső ellenőrzési egysége
látja el. Az ellenőrzés tárgya az önkor-
mányzat és intézményei által igénybe vett
normatív állami hozzájárulások megalapo-
zottsága, megalapozottságának, dokumen-
táltságának ellenőrzése. A 2024. év belső
ellenőrzési tervét és a 2024-2027. évekre
vonatkozó stratégiai tervet az előter-
jesztésben foglaltak figyelembe vételével a
képviselő-testület elfogadta.

BURSA HUNGARICA

Papp János bizottsági elnök elmondta,
hogy a Közoktatási, Kulturális- Sport és
Szociális Bizottság javaslata alapján elfo-
gadásra javasolja a 2023/2024 II. félév és
2024/2025 I. félévekre a támogatást. Idén
7 fő pályázó jelentkezett, kettővel több
mint a tavalyi évben. A bizottsági ülésen
tárgyalták, hogy mi lehet az oka az érdek-
lődés hiányának. Úgy tudja, hogy a vár-
megye már nem ad támogatást, de a
felsőoktatási intézmények még legalább
ekkora összeg-gel támogathatják a hall-
gatókat. Úgy gondolja, hogy az összeg
emelésével a külső támogatások összege is
növekszik. Javas-lata az összeg 6.000
Ft/fő/hó-ra emelését.

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
szociális normatíva jövő évi csökkenése
miatt ezt a támogatást már nem lehet annak
terhére elszámolni. Reméli, hogy a
felsőoktatási intézmény legalább annyi
támogatást nyújt, mint az önkormányzat.

A képviselő-testület a 2023/2024 II.
félév és a 2024/2025 I. félév  BURSA
HUNGARICA felsőoktatási önkormány-
zati ösztöndíjpályázatra jelentkezők közül
Czentner Blanka Kossuth L. utca 27.;
Erdei Boglárka Kossuth L. u. 54.; Farkas
Fanni Petőfi S. u. 12.; Horváth Dániel
Gáspár Ormándi u. 3/2.; Jánosi Kincső
Mária Fő utca 117.; Lakatos Gábor Petőfi
S. u. 36.;  Révész Botond Fő utca 147/1.;
szám alatti pályázókat támogatja 6.000 Ft
Ft/fő/hó összegben.

Az étkezési díjak emelése

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy az általános iskolai, óvodai,
családi bölcsődei ellátás és a szociális
alapszolgáltatások keretében biztosított
étkeztetés térítési díjának emelése  szük-
ségszerű. Az önkormányzat önköltség
megtérülésére törekszik. A speciális igé-
nyű gyermekek étkeztetése az, ami jelen-
leg még nem megoldott. Ennek költéségét
a normatíva nem fedezi, a különbözetet az
önkormányzatnak kell kipótolni, ami éves
szinten plusz terhet ró az önkormányzatra.
A speciális étrend kiszállíttatása sem
egyszerű, létszám függő és van, aki nem is
szállítaná ki, érte kellene menni. 

Czehmann Ágota pénzügyi főelőadó
elmondja, hogy a 2024. évi térítési díjak
meghatározásánál a körülményekhez ké-
pest a legalacsonyabb emelést javasolják.
A Zengő Óvoda és Konyhánál 20%-ot, az
iskolánál 30%-ot, a bölcsődénél 11%-ot, a
vendég és szociális étkezési díjra 24%-ot
számoltak. Ezeket az emeléseket főként a
tízórai és uzsonna nyersanyag költségének
emelkedése tette ki. Összehasonlítást
végeztek a környező településeken az
étkezési díjak mértékéről. Megállapítást
nyert, hogy a települések hozzánk viszo-
nyítva többet emeltek a díjakon. A térítési
díjakat egy évben kétszer lehet emelni. A
szociális étkezésnél még a Tavasz Vendég-
lőnél is „olcsóbbak vagyunk” jelenleg.  A
speciális étkeztetésnek vannak tárgyi és
személyi feltételei, amit az önkormányzat-
nak biztosítania kell, ahhoz, hogy ez meg-
valósuljon.

Orbán László jegyző szerint a jövő évi
benzin áremelés lényegesen megemelheti
az árakat. Amennyiben szükséges akkor a
térítési díjakat lehet még jövőre emelni.

A kisújbányai temető

Orbán László jegyző elmondta, hogy
Lovász Zsolt atyával történt egyeztetés
során derült ki, hogy a kisújbányai temető
nem egyházi temető, viszont közteme-
tőként nem szerepel az önkormányzat
vagyonában. Ezt csak rendelet módosítás-
sal lehet korrigálni.  A jövőre vonatkozóan
a püspökszentlászlói köztemető üzemel-
tetését is javasolja majd átvenni. 

A képviselő-testület ennek szellemé-
ben egyhangú szavazattal módosította a
községi köztemetőről és a temetkezésről
szóló önkormányzati rendeletét.

Bejelentések, egyebek

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy a DRV Zrt. elkészítette a tárgyi
víziközmű rendszer 2023-2037 évi gördülő
fejlesztési terv módosítását, melyet jóvá-

hagyásra megküldött az önkormányzatnak.
A beruházási tervben a Hosszúhetény
ipartelep vízvezeték kivitelezése módosult,
mivel 2023-ban elkezdődött a kivitelezés,
de a várható befejezése 2024. év második
felére húzódik. A felújításokat és pótlá-
sokat tartalmazó tervrészben vízelosztó
hálózaton 10 db tűzcsap cseréje 2024. I.
felében várható, ezért került módosításra.

Tájékoztatta a képviselő-testületet,
hogy Magyarország helyi önkormány-
zatairól szóló 2011. évi CLXXXIX tör-
vény 54.§ előírja, a képviselő-testületnek,
hogy évente legalább egyszer előre
meghirdetett közmeghallgatást kell tarta-
nia. A törvény az alábbiak szerint változott:
„A közmeg-hallgatást a helyi lakosság,
valamint a helyben érdekelt szervezetek
képviselői-nek személyes megjelenése
nélkül, a lehe-tőség szerint a különböző
helyszínen jelen lévők között, egy időben,
valós idejű kommunikációt lehetővé tévő,
kép és hang egy-idejű továbbítására alka-
lmas elektronikus hírközlő eszköz útján,
illetve b) a honlapon való közzététel útján”
lehet megtartani.

Elmondta, hogy az Iskola utca 92. alatt
található önkormányzati épület eladására
már korábban készült egy előszerződés a
plébániával. A Hosszúhetényi Római Ka-
tolikus Plébánia az épületet a Magyar Falu
Programban elnyert pályázati forrásból
újítja fel. A plébánia az önkormányzat
számára biztosítja annak közösségi célra
történő használatát, az önkormányzat pe-
dig vállalja, hogy az ingatlan fenntar-
tásában és működtetésében közreműkö-
dik. A közös fenntartás feltételeit külön
megállapodásban rögzítik. Az előszerző-
dés vonatkozásában már döntött a kép-
viselő-testület, viszont a végleges adás-
vételi szerződés földhivatali bejegyzéséhez
szükséges a testületi hozzájárulás.   

A képviselő-testület az adásvételi szer-
ződést jóváhagyta, és felhatalmazta a pol-
gármestert az adásvételi szerződés alá-
írására.

***
Ezután  a törvény szerinti „zárt ülés”

keretében a képviselők a valamilyen oknál
fogva kieső személyek helyére megvá-
lasztották a Helyi Választási Bizottság tag-
jait és póttagjait. 

Testületi ülés – december 11.

Tájékoztató a határozatok 
végrehajtásáról

A határzatok időarányos végrehaj-
tásáról szóló tájékoztatót a képviselő-
testület elfogadta. 

Dr. Csörnyei László polgármester
elmondta, hogy az önkormányzat kifize-
tetlen számláinak összege december 06-i
fordulónappal 37.307 Ft.
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Ezen a fordulónapon (hitelkeretből
igénybe véve) 11.311.612 Ft volt az önkor-
mányzat számláján.

Kistérségi ügyek
A képviselő-testület a Komlói Kistérség

Többcélú Önkormányzati Társulás tag-
jaként jóváhagyta a társulás hat meg-
küldött határozatát. Ezen kívül megállapí-
totta, hogy a társulási tagdíjat és a
működési hozzájárulásokat időarányosan
teljesítette Hosszúhetény.

Iskolai körzethatárok
Az októberi ülésen már a testület  tár-

gyalta az általános iskolai körzethatárokat,
bár akkor még a tankerületi hivatalos ter-
vezet nem állt rendelkezésre. Most a Pécsi
Tankerületi Központ ezt elküldte az önkor-
mányzatnak. A Hosszúhetényi Általános
Iskola és Alapfokú Művészeti Iskola
felvételi, beiskolázási körzete – ahonnét
köteles a tanulókat felvenni –  nem válto-
zott: Hosszúhetény közigazgatási területe.
Az önkormányzati véleményt a nemzeti-
ségi önkormányzat egyetértésével február
15-ig kell megküldeni a tankerületi köz-
pontnak. 

Rendelet alkotási módosító javaslatok
Dr. Orbán László jegyző elmondta,

hogy három helyi önkormányzati rendelet
jelenlegi hatályos állapotában már nem
felel meg a magasabb színtű jogszabályok
egyes rendelkezéseinek. Ezen kívül alkal-

mazásuk során több olyan gyakorlati prob-
léma merült fel, amely mindenképpen a
módosítást teszi szükségessé. A Baranya
Vármegyei Kormányhivatal Törvényessé-
gi Osztályától mindhárom rendelettel kap-
csolatban előzetes normakontrollt kért, ill.
kér. A három rendelet:
1. Az önkormányzat tulajdonában lévő
lakások és nem lakás céljára szolgáló
helyiségek bérbeadásának feltételeinek,
valamint az ingatlanok értékesítésének
szabályairól szóló rendelet.
2. A közterületek és ingatlanok rendjéről,
a település tisztaságáról, valamint a tele-
pülési szilárd hulladék gyűjtésével, elszál-
lításával és ártalommentes elhelyezésével
kapcsolatos közszolgáltatásról és annak
kötelező igénybevételéről szóló önkor-
mányzati rendelet 
3. A közterület-használatról szóló önkor-
mányzati rendelet.

Kérte a képviselőket, hogy tanulmá-
nyozás után mondják el, írják le észre-
vételeiket, javaslataikat. A kormányhivatal
törvényességi osztályának munkatársaival
lefolytatott előzetes jogi-szakmai egyez-
tetést követően mindhárom rendeletter-
vezetet a képviselő-testület elé fogja ter-
jeszteni. A hatálybalépést megelőzően a
lakosság is kellő tájékoztatást fog kapni az
új szabályokról és előírásokról. Reméli,
hogy a jövőben az önkéntes jogkövetés
lesz az általánosan elfogadott az érintettek
körében és nem lesz szükség közigazgatási
bírság kiszabására!

Közmeghallgatás - december 11.

Az iskola aulájában megtartott köz-
meghallgatás az utóbbi években már
megszokott érdeklődés mellett zajlott
tizenöt fő részvételével.

Dr. Csörnyei László polgármester
tájékoztatta a jelenlévőket a község és
intézményei 2023. évi költségvetésének
teljesítéséről és a 2024. évi tervekről.
(A költségvetésről szóló tájékoztató szám-
szerű eredményei a következő három
oldalon találhatók.)

A polgármester a jövő terveivel kap-
csolatban megemlítette a sportcsarnok
ügyét is, amelyről nem mondott le a
település.

Leier József  több kérdést is felvetett a
a falu “rendőrmentességével” , járdaépítés-
sel, hóteltakarítással, vízelvezetéssel, pa-
taktisztítással kapcsolatban. Nehezmé-
nyezte, hogy a maiak már nem úgy gondol-
kodnak a közterületekkel kapcsolatban,
mint  a régi falusi emberek. 

Papp János képviselő állampolgári
kérdést továbbítva kérdezte, hogy a kará-
csonyi díszkivilágítást mikor kapcsolják be
a templomnál?

Csörnyei László polgármester kérdésre
válaszolva elmondta, működési hitele
nincs az önkormányzatnak. 
További kérdés, javaslat nem érkezett, így
szép ünnepeket kívánva bezárta a
közmeghallgatást.

Év vége felé közeledve nem csak a jövő évi terveket veszi
számba a jó gazda, hanem érdemes számot vetni az elmúló év
eredményeivel, megvalósításaival vagy éppen a valamiért meg
nem valósult tervekkel, fejlesztésekkel is. A 2022-es évhez hason-
lóan ez az év is főként az útfelújítások jegyében zajlott, akkor a
régóta leromlott állapotú kisebb bekötő utakat (Verseny utca déli
része, az óvoda hátsó bejáratához vezető utca, a Molnár
vendégházhoz vezető utca, valamint a Vásártér felé vezető utca, a
buszfordulóig) volt lehetőségünk különböző pályázati források-
ból felújítani. Az idei évben forgalmasabb, a közlekedés és a tu-
risztika szempontjából jelentős utcákat újítottunk meg. Így kapott
új burkolatot a Kossuth Lajos utca és a Kisújbányára vezető út.
Mindkét utca régóta leromlott állapotú volt, mely nemcsak az ott
lakók bosszúságát fokozta, hanem a faluba látogató szép számú
turista  közérzetét is rontotta. A kisújbányai szakasz közlekedés-
biztonság szempontjából is halaszthatatlan volt, hiszen a téli
időszakokban a gödrös, földes, sáros úton autózni nemcsak ten-
gelytörő, hanem balesetveszélyes is. 

Figyelmet fordítottunk a külterületekre is a Hercegi dűlő  és a
Tót út felújításával, így megkönnyítve a közlekedést a két legfor-
galmasabb külterületi részen. Saját forrásból sikerült felújítani a
Bencze József utca végén a belterületi részt is, bár arra nem volt
pályázati forrás. Funkcionális szempontból elengedhetetlen volt,
nem életszerű ugyanis, hogy két burkolt útszakasz között ott ékte-
lenkedik egy 350m-es gödrös, kátyús rész. 

Hasonló helyzet alakult ki a Csókakő utcában is, ahol az utca
szőlőhegy felőli, felső részét burkoltuk le egy vápás úttal, de az
alsó részre nem volt pályázati forrás. Az önkormányzat ezt is saját

forrásból újította fel, szem előtt tartva mind az esztétikai, mind 
pedig  a közlekedési szempontokat.

Az elmúlt évek fejlesztéseit, valamint az előttünk álló időszak
biztosan megvalósuló fejlesztéseit (Bölcsőde építés, Mozi
felújítás, Kultúrház felújítás) számba véve, teljes nyugalommal
kijelenthetjük, hogy óriási lépést tettünk falunk infrastrukturális
megújítása, valamint közösségi épületeinek fejlesztése terén. Tet-
tük mindezt annak jegyében, ami a legfontosabb: hogy Hosszú-
hetény komfortos, élhető település legyen.                   Pál Attila 

Fotó: Bocz Dia  

Régi adósságok törlesztése avagy év végi számadás a fejlesztésekről

A Csókakő utca felújítása a sportpálya megközelítése és az
ott zajló rendezvények miatt is időszerű volt.
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Megnevezés 2023. terv 2023. mód. terv 2023.  01-11.hó 

Helyi önkormányzatok működésének általános támo-
gatása (B111) 111 129 051 114 344 571 105 197 003

Települési önkormányzatok egyes köznevelési fela-
datainak támogatása (B112) 126 370 570 147 192 693  135 221 323    

Települési önkormányzatok szociális gyermekjóléti és
gyermekétkeztetési feladatainak támogatása (B113) 118 527 392 123 644 600 113 592 183

Települési önkormányzatok kulturális feladatainak
támogatása (B114) 7 796 399    11 855 814  11 192 582 

Működési célú központosított előirányzatok (B115) 40 472 917  40 472 917 

Elszámolásból származó bevételek (B116) 15 000 000 807 585 807 585 

Önkormányzatok működési támogatásai (=01+…+06)
(B11) 378 823 412 438 318 180 406 483 593

Az önkormányzat és intézményeinek bevételei és kiadásai 
(2023.11.30. állapot)

Összes bevételünk: 1. 572.627.686 Ft. 

Helyi adóból 121 753 351 Ft érkezett az önkormányzat számlájára 2023.11.30-ig.

Normatív állami támogatás összesen 406 483 593 Ft értékben folyt be az önkormányzat bankszámlájára.
A normatív állami támogatást az alábbi táblázat részletezi: 

Központosított előirányzat:
Víz és csatornatámogatás     16 831 200 Ft
Szociális célú tűzifa 2 213 610 Ft
Kiegészítő támogatás (iparűzési adó) 19 685 629 Ft
Rendkívüli támogatás 1 742 478 Ft

Összesen: 40 472 917 Ft

Elszámolásból származó bevételek:
2022.évi normatíva elszámolás pótigénye 807 585 Ft

Felhalmozási célú támogatások:
TOP_PLUSZ-1.2.3-21-BA1-2022-00012 
Belterületi útfejlesztés 55 439 766 Ft
TOP_PLUSZ-1.1.3-21-BA1-2022-00013 
Turizmusfejlesztési pályázat 59 913 354 Ft
RRF-1.1.2-21-2022-00122
Bölcsőde fejlesztési pályázat 309 073 516 Ft

VP6-7.2.1.1-21
Külterületi helyi közutak fejlesztése              2 403 770 Ft
VP6-7.2.1.1-20 Helyi termékértékesítést szolgáló 
piacok támogatása                   9 502 151 Ft
Közmunka eszköz vásárlás 618 882 Ft

Összesen: 436.951.439 Ft

Működési célú támogatások:
Munkaügyi Központtól (közmunkaprogram) 
bérre, járulékra, dologi kiadásra 13 764 110 Ft 
Diákmunka 475 527 Ft
OEP-től a védőnői feladatok finanszírozása 8 399 900 Ft 
Mezőőri támogatás 435 000 Ft
Német Önkormányzat működési támogatása 270 000 Ft
Bursa Hungarica 95 000 Ft
TOP_PLUSZ-1.2.3-21-BA1-2022-00012
Belterületi útfejlesztés 4 560 234 Ft

TOP_PLUSZ-1.1.3-21-BA1-2022-00013 
Turizmusfejlesztési pályázat 40 086 646 Ft
RRF-1.1.2-21-2022-00122 
Bölcsőde fejlesztési pályázat 110 926 483 Ft

Összeesen: 179.012.900 Ft

Egyéb támogatások:
Népí Építészet 2021. 450 000 Ft
Népí Építészet 2022. 8 000 000 Ft
Life Logos 4 Waters pályázat 1 746 250 Ft

Összesen: 10 196 250 Ft
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Személyi jellegű kiadások 276 121 330 Ft

járulékokra                                                35 887 860 Ft

Működésre 198 904 135 Ft 

Civil szervezeteink támogatása  (közérdekű támogatás,
képviselői felajánlás is ). 22 172 942 Ft

Komlói Kistérségi Társulás
A Komlói Kistérségi Társulás által ellátott szociális
feladatok működésének finanszírozására 9 932 066 Ft 
Ebből tagdíj 1 761 500 Ft,

családsegítő és gyerekjóléti szolgálatműködési 
hozzájárulás 3 604 562 Ft, 
gyepmesteri tevékenység 1 510 837 Ft, 
házi orvosi ügyelet 3 055 167 Ft. 

A Településüzemeltetési Nonprofit Kft. 
működési hozzájárulása 53 401 934 Ft 

Önkormányzatunk a rászorultaknak pénzben (temetési
segély, átmeneti segély, gyermekvédelmi támogatás,
települési támogatás formájában) 7 430 000 Ft-tal támo-
gatta. 
(Karácsonyi eseti támogatás decemberben kerül kiosztásra
990 000 Ft értékben. )
Bursa Hungarica támogatása 250 000 Ft

Visszatérítendő átmeneti kölcsönt nyújtott az önkor-
mányzat 200 000 Ft összegben.

Szállítói számláink összege (2023.12.07.) 5 399 015 Ft 

Vevő számlánk összege  (2023.12.07.)     1 703 205 Ft 

A lakosság adósságállománya (2023.12.07.) 6 500 000 Ft

Év elején felvett likvid hitelkeretünk          45 000 000 Ft.

2023. évben megvalósult pályázatok:

2023. évi lakossági víz és csatorna támogatás
BM. Belterületi utak felújítása 2022
Népi Építészet Tájház
Népi Építészet Iskola u. 92. terv
Helyi termékértékesítést szolgáló piacok infrastrukturális
és eszközfejlesztése VP6-7.2.1-20
Life Logos Waters
Bánáti Bazsarózsa fesztivál
VP6-7.2.1.1-21 Külterületi helyi közutak fejlesztése
ZP-1-2021 Tóth -út

2023. évben megkezdett pályázatok:

Mesés Mecsek Turisztikai pályázat
TOP_PLUSZ-1.1.3-21-BA1-2022-00013

Bölcsőde létrehozása RRF-1.1.2-21-2022-00122
Régi mozi épület felújítása 

TOP_PLUSZ-1.2.1-21-BA1-2022-00042
Belterületi útfejlesztés 

TOP_PLUSZ-1.2.3-21-BA1-2022-00012
Települési Környezetvédelmi Infrastruktúra fejlesztése
Csókakő, Zrínyi, Ormándi u.

TOP-2.1.3-BA1-2021-00071

Civil szervezetek támogatása:
Zengő Lovas Egyesület 115 000 Ft
Önkéntes Tűzoltó Egyesület 355 070 Ft
Kelet-Mecsek Kultúrmisszió Szövetkezet 6 449 Ft
Hosszúhetényi Túrista Egyesület        30 000 Ft
Hosszúhetényi Sportegyesület 5 889 423 Ft
Hosszúhetényi Sport Kft. 1 305 000 Ft
Hosszúhetényi Cserkész Barátikör Egyesület    100 000 Ft
Hosszúhetényi Nyugdíjas Egyesület 72 000 Ft
Film a VidékértNKft. 3 900 000 Ft
Szentlászló Települések Találkozója 100 000 Ft

Összesen: 9 642 942 Ft

Összes kiadásunk 916.074.237 Ft:

Épületeink, egyéb ingatlanaink bérleti díj 1 110 486 Ft,

lakbérből 1 016 440 Ft  

Szolgáltatások: esküvői bevétel 921 614 Ft

Sírhely bevétel 442 848 Ft

Gáz, áram, kéményseprés tovább számlázás 7 821 584 Ft.

A lakosságtól közműfejlesztési hozzájárulás 
(víz és csatorna, út) 1 578 751 Ft

Koncesszióból származó bevétel 13 032 596 Ft
Ingatlan értékesítéséből származó bevétel   22 745 981 Ft.

Átmeneti kölcsön törlesztésből 607 250 Ft

Építési kölcsön törlesztéséből 131 589 Ft
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FEJLESZTÉSI KIADÁSOK

2023.11.30.

Megnevezés Tényösszeg

Hh. belterület 941 hrsz. Kossuth L.u.23. 45 000

Bölcsőde földkábeles csatlakozás építése 889 254

Fő u.124. sz. előtti villanyoszlopra 1 db közvilágítási lámpatest felszerelése 116 840

Telefon a védőnőknek (2 db) 86 885

Switch 75 296

Tanulószékek, tanulóasztalok (iskola) 220 853

Benzinmotoros fűkasza 2 db- közmunkaprogram 720 000

Talicska 4 db- közmunkaprogram 65 980

Hőkamera kereső- mezőőr 510 510

Vagyonvédelmi rendszer- Helyi termékértékesítést szolgáló piacok fejlesztése 2 311 019

Bölcsőde engedélyezési, kivitelezési terve 16 383 000

Tervdokumentáció készítése 158 hrsz. tűzcsap 135 000

2 db lámpatest -Petőfi u. 47. sz. ingatlan előtt 113 030

Eszközvásárlás - Helyi terméértékesítést szolgáló piacok fejlesztése 2 780 665

Elektromos bojler - Iskola konyha 107 470

Napelemes rendszer - Helyi termékértékesítést szolgáló piacok fejlesztése 1 130 234

Büfékocsi - Helyi termékértékesítést szolgáló piacok fejlesztése 3 091 200

Villanymotor - apríték kazánhoz 42 290

Beruházások összesen: 28 824 526
Piactér létrehozása- Helyi termékértékesítést szolgáló piacok fejlesztése 12 816 446

Kerti fémház építése, telepítése - Helyi termékértékesítést szolgáló piacok fejlesztése 228 600

Csapadékvíz elvezetési munkák- Csókakő u., Zrínyi u., Ormádi utca 86 856 126

Tótút dűlő felújítása -ZP-1-2021 18 781 063

VP6-7.2.1.1-21 Külterületi helyi közutak fejlesztése Hrsz:1117,2363/2 30 414 148

Tetőtéri ablakok - óvoda 833 324

Tótút dűlő vízvezeték hálózat bővítésének munkálatai 6 488 467

Tájház épületének, tetőszerkezetének felújítása 14 514 513

Belterületi útfejlesztés TOP-PLUSZ-1.2.3-21-BA-2022-00012 pályázat 48 808 987

Felújítások összesen: 219 741 674
Összes fejlesztési kiadás 248 566 200
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Az őszi és tél eleji időszakban is rengeteg tartalmas programot valósított meg a
Hosszúhetényi Idősek Klubja. November elején hangszerbemutatót tartott Bocz
Dia és Batta Xavér, a hónap közepén a Táltos és a Napocska csoport ven-
dégeskedett náluk. Az iskolásokkal mézeskalácsot sütöttek, adventre dekorációt
készítettek, hatodikán pedig közösen várták a Mikulást. A kézműveskedés mellett
szeretnek a klubosok játszani is. Nagy sikere volt a társasjáték bemutatónak is
(képünkön), amelyet  Bélafi Fanni és Marton László tartott a klubtagoknak saját
társasjáték gyűjteményük felvonultatásával.

Újságunk 
az Arcanumon is!
Településünk lapja, a Zengő már

túljutott a krisztusi koron, így falu-
történeti forrásként szolgálhatnak a tíz,
húsz, harminc éve megjelent számok. A
könyvtárban bekötve valamennyi pél-
dány megtekinthető, az utóbbi év-
folyamok a  könyvtár számítógépein és
település honlapján is elérhetők pdf for-
mátumban. 

Az Nemes János Művelődési Köz-
pont pályázata révén, az Arcanum segít-
ségével, november óta az egész világon
elérhető digitális adatbázisban is ráke-
reshet az érdeklődő önkormányzatunk
lapjára,  ez érvényes a Hagyományőrző
Egyesület Múltmentő c. kiadványára is.

Az Arcanum Digitális Tudománytár
Magyarország legnagyobb és folyama-
tosan bővülő digitális periodika adat-
bázisa. Több száz hazai tudományos- és
szakfolyóirat, valamint heti- és napilap
megtalálható benne. 
“A több millió oldalas szövegállo-
mányban történő keresés, továbbá a
több száz kiadvány tartalomjegyzé-
kének böngészése díjtalan, azonban a
dokumentumok megjelenítéséhez elő-
fizetés szükséges.” 
(www.arcanum.com)

Idén tavasszal a településünkön élők
egy része már megismerhette bensősége-
sebben falunk egyik köztiszteletben álló
lakóját, dr. Andrásfalvy Bertalant a
Sorskóstoló elnevezésű program keretein
belül. 

Október 24-én a sorozat második
állomásaként Nádor Rudolfné, telepü-
lésünk első polgármestere volt a vendég,
akivel dr. Müller Zsuzsanna beszélgetett. 
A „kóstoló” részében ez alkalommal Tíber
Mihály, helyi méhészt ismerhettük meg,
aki a kóstoltatás mellett röviden mesélt a
közönségnek magáról és méheiről. 
A beszélgetésre több mint hatvan ember
érkezett, akik érdeklődve hallgatták Erzsi
néni szavait. Müller Zsuzsanna a beszél-
getés elején tisztázta a közönséggel, hogy
az elkövetkezendő egy-másfél órában nem
arról fognak hallani, hogy mik történtek a
polgármesterség alatt, hanem az odáig
vezető útról. Arról, hogy milyen – olykor
rögös – út vezette el az első pol-
gármesterünket odáig, hogy az legyen, aki.
Szó esett a gyermekkorról, amely során
édesanyja következestesen a felnőtt életre
készítette fel, arról, hogy eredetileg orvos-
nak készült, ennek ellenére a pedagógusi
pályán találta meg a helyét itt, a hetényi 

általános iskolában – a nézők között sok
régi diákja is felsejlett. Szó volt a rend-szer-
rel történt összetűzésiről, és arról is, hogy
esze ágában sem volt indulni a polgármes-
teri címért, végül mégis ott találta magát. A
most megismert életét az elmondottak
alapján mindig a tenni akarás vezette. 

Aki végighallgatta a beszélgetést, amellett,
hogy mélyebben megismerhette a falunk
első polgármesterét, egy példaértékű nőt,
egy példaértékű sorsot ismert meg,
miközben finomabbnál finomabb mézeket
kóstolhatott.

Bíró Gabriella

SORSKÓSTOLÓ

Élet  a klubban
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A forradalomra emlékeztünk
Az idei ünnepség nyitásaként a

Daloskör tagjai Somogyi Bernadett veze-
tésével adták elő Siptár Ernő: Októberi
induló című ötvenhatos dalát. Felvételről
hangzott el Bornai Tibor-Koncz Zsuzsa
Zeng az ének című dala, majd Bojtos Lili,
8. osztályos tanuló szavalta el a Három
diák című verset. 

Az ünnepi beszédet Pojányi Krisztián,
településünk általános iskolájának törté-
nelem tanára tartotta, melyben kifejtette,
hogy elődeink erőssége, amely a változást
előidézte  csupán az, hogy képesek voltak
félretenni a vallási, faji és egyéb különb-
ségeket a cél elérésének érdekében, amely
nem más volt, mint egy szabadabb,
demokratikus Magyarország létrehozása.
Más fontos dologot is megfogalmazott,  az
pedig nem más, mint az elfogadás. El kell
fogadnunk a másik gondolatait, “ [...] ahol
a „másképp gondolom”, „másképp látom 
a jelent” nem azt jelenti, hogy nem
szeretném építeni a közös jövőt veled!”. 

Az ünnepi beszéd után, hagyomá-
nyosan az elismerések átadása következett.
Alapításuk óta az októberi ünnepségen
adja át a falu vezetése a “Közszolgálatért”
és a “Hosszúhetényért” kitüntető díjakat. 
A képviselő testület nevében dr. Csörnyei
László polgármester és Óbert Gábor alpol-
gármester nyújtotta át az idei díjazottaknak
az okleveleket és a plaketteket.

A képviselő testület a közösségért, a
községért és az iskoláért tenni akaró, lelki-
ismeretes, áldozatos és magas színvonalon
végzett több évtizedes munkájáért,
valamint a diákokkal és szüleikkel ápolt
kiemelkedően jó munkakapcsolatáért  
„Közszolgálatért” Kitüntető Díjban 
részesítette Takácsné Hegedűs Erikát,

a közművelődés és közösségfejlesztés
területén végzett lelkiismeretes kisegítő
munkájának elismeréséül Bíró Istvánnét, 
valamint az idősgondozás területén végzett
több éves lelkiismeretes munkájáért és a
településért folytatott önkéntes tevékeny-
ségéért Penics Alajosnét. 

A“Hosszúhetényért” Kitüntető Díjat
idén két személy kapta: 

Ignácz Jánosné lelkiismeretes képvi-
selői tevékenységéért, a roma nemzeti-
ségért tett több évtizedes példaértékű mun-
kájáért, a hosszúhetényi bányászok és öz-
vegyeik összefogásának segítéséért,

Cseke László a környezetét segítő szol
gálatáért,  szerénységéért, önzetlen alkotói 
tevékenységéért, a templom míves litur-

gikus és berendezési tárgyainak művészi
értékű elkészítéséért. 

Az ünnepség további részében a Pol-
gármesteri Hivatal, a Pécs - Baranyai 56-os
Szövetség, a Hosszúhetényi Önkéntes Tűz-
oltó Egyesület, a Bányász Baráti Kör és a
682. Vácz Jenő Cserkészcsapat képviselői
helyezték el a megemlékezés koszorúit a
kopjafánál.

Az ünnepély zárásaként fáklyás menet
indult a templomig a cserkészek veze-
tésével, ahol hagyományosan szentmise
zárta a forradalom hőseire és áldozataira
emlékező községi rendezvényt. 

Bíró Gabriella  
Fotó: Gulyás Tamás
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November 11-én rendeztük a második  Mozdulj Hetény
napot. Idén is sok-sok mozgásformával, gyerekprogrammal,
tombolával, egészségügyi méréssel, ajándékcsomaggal talál-
kozhattak azok, akik regisztráltak az eseményre. Sőt idén egy
bábelőadással is kedveskedtünk a gyerekeknek és felnőtteknek
egyaránt.

Nagyon szépen köszönjük, hogy sokan eljöttetek (130 felnőtt
és gyerek), hogy megtöltöttétek élettel a tornatermet, hogy ilyen
alázattal álltok a sporthoz és az edzőkhöz, hogy mindenki meg-
próbálta önmagából a legtöbbet kihozni, és egy kicsit jobbnak
lenni tegnapi önmagánál.

Azt hiszem sok mosoly, rengeteg izzadtságcsepp, több ezer
kalória, remek zenék, ügyes kezű masszőr, regeneráló Bemer
terápia, megelőző egészségügyi mérések, bábelőadás, tombola,
őszinte gyerekmosolyok jellemezték ezt a napot.
Idén is szuper edzéstípusokat ismerhettek meg a résztvevők!

Reggel egy igazi, átmozgató, ráhangoló gerinctréninggel
kezdtük a napot Vicze Anikóval. 
Ezt követte egy bulis, táncos, de annál intenzívebb Zumba
Rauschenberger Gabriellával. Majd ezután a résztvevők megis-
merhették, hogy milyen egy igazi spártai edzés, avagy Sparta
Cross Németh Valériával.
Akinek ezután maradt enerigája ebéd előtt Rákosi Orsolya rátett
még egy lapáttal az Aerobic edzéssel, hogy az izomláz garantált
legyen.

Az ebédszünetben nagyszerű gyerektánc bemutatókat láthat-
tunk a Fitcube Family Fitness Pécsvárad jóvoltából, majd
megkezdődtek a délutáni programok.

A délutáni edzést Heckerné Jagados Diána nyitotta meg a
szétnyílt hasizom tréninggel, és ezt követte a minden porcikát
átmozgató funkcionális edzés Csábrák Andrással.

A nap végén megtörtént a tombola sorsolás, ahova idén is
rengeteg felajánlás érkezett, és ezután következtek a gyerekprog-
ramok. Egy kis átmozgató, vidám, mosolygós gyerekfitness
Csábrák-Gonda Katával, majd egy fantasztikus bábelőadás
Dékány Ágnes bábszínésznő jóvoltából, aki a Kolontos Palkó c.
magyar népmesét adta elő. 

A rengeteg program mellett egész nap velünk volt SWELL
DJ Service remek zenékkel, Tóth Mónika masszőr, hogy a fáradt
izmokat kicsit átdolgozza, valamint Dékány Hilda is bemutatta,
hogy mitől sikeres a Bemer terápia, amit a helyszínen azonnal ki
is lehetett próbálni. Rendelkezésünkre állt a Pécsi Egészségfej-
lesztési iroda is, akik különböző egészségügyi mérések mellett
tanácsokkal is ellátták a sportoló résztvevőket. 

Ennyi fért bele ebbe a napba, nagyon hálás vagyok érte, hogy
a jelenlétetekkel hozzájárultatok a rendezvény sikeréhez!

Felkészül a III. Mozdulj Hetény, és annyit ígérhetek, hogy a
színvonalból nem adunk lejjebb…Sőt!
Remek csapat vagytok, köszönjük! 

Köszönjük szépen a támogatóknak is, akik nélkül a II. Moz-
dulj Hetény nem valósulhatott volna meg, köszönjük, hogy idén
is a sport mellé álltatok: Z Elektronika Kft. /Dallos László, Dal-
los Veronika/, Tom Market Hosszúhetény/Győri-Gradwohl
Ágnes/, ALDA Holding /Abai Alexandra/, Szászi Tüzép Kft.
/Amrein Zsuzsi/, Bodri túra-vízitúrák, sítáborok/Ureczky Dóra/,
KremerSport táplálék-kiegészítők és vitaminok/-Krémerné Ka-
tics Mária, Krémer Antal/, Önkormányzat Hosszúhetény, Ma-
gyari levendula/Magyari Éva, Magyari András Gergő/,
Sportime Magazin  /Bezzegh Krisztián-Hammer/, Szonja Fer-
ling Illustration, TUTI Falatozó, Nóra kozmetika /Ruff Nóra/,
Zengő Masszázs /Tóth Mónika/, Németh Valéria, Kiss Árpád,
Mechura Zsuzsannna - Suzy Health & Beauty, Dékány Hilda-
Bemer terápia, FitCube-Family Fitness Pécsvárad, TortaPorta
/Böcz Anikó/, Csörnyei Lász-ló, Zak Andrea, Bertók Bernadett,
Bóna Elvira - Csoportos fitness edző-MeTime, Darócziné Paskó
Bettina, Pécsi Egészségfejlesztési Iroda, SWELL DJ Service,
Straub Zsófia, Straub Zoltán, Réti-Hamberger Rita, Réti
Tamás, AjaShop /Borbás Adrienn/, Rákosi Orsolya, Tavasz
Vendéglő, MBike Kerékpárszerviz /Müller Antal/, FutaPécs SE,
Gunszt Dezsőné, Keszlerné Peltz Ildikó , Csábrák András ultra-
futó, futóedző, funkcionális tréner, FittBody Hosszúhetény
Sportegyesület.                                      Csábrák-Gonda Kata 

Mozdulj  Hetény!
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A tulajdonosk október 13-án tartották a StagLand Cabins
hivatalos megnyitóját, amelyre Hosszúhetény polgármestere és
szerkesztőségünk mellett számos turisztikai szakember is
meghívást kapott. A finom falatkákat és italokat a Hosszú Tányér
szolgáltatta, a vendégeket pedig Gyöngyösi Mátyás és Benkő
Bianka tulajdonosok fogadták. A hangulatos rendezvényen sok
érdekes információt tudtunk meg Hosszúhetény legújabb turisz-
tikai fejlesztéséről és az időjárás is kegyes volt a szálláshelyek
bejárásához.

A hamarosan vendégeknek is megnyitó szálláshely fenn-
tartható, minimalista dizájnú kabinokból áll, csodálatos kilátással
a Hármashegyre. A jelenlegi ütemben megvalósult első két kabin
(a Jávorszarvas és a Rénszarvas) a szarvastematikát követi; az
egyik sötétebb, míg a másik világosabb színben pompázik. Telje-
sen felszerelt konyhával, fürdőszobával, a galérián alvóhelyi-
séggel, panorámás szaunával, valamint privát terasszal biztosítják
a vendégek maximális kényelmét.

A Hello Wood által tervezett és kivitelezett kabinok építése
során fontos szempont volt az 1,2 hektáros terület legkisebb mér-

tékű átalakítása, így például nem betonalapozással, hanem talaj-
csavarokkal kerültek rögzítésre az energiatakarékos kis faházak
tartószerkezetei. A fenntarthatóság a szálláshely üzemeltetése
során is fontos szerepet játszik majd, nem csak környezeti, de tár-
sadalmi és gazdasági értelemben is. A helyi szolgáltatók össze-
fogása sokat segíthet megismertetni az idelátogatókkal
Hosszúhetény természeti és egyéb csodáit.                          P. G.

StagLand Cabins
Hosszúhetény ú j ,  fenntar tható szá l láshelye i  a  Hegyal ja  u tcában

Hosszúhetényi 
ügyvédi irodámba 

várom tisztelt ügyfeleimet!

Andocsiné 
Dr. Kestler Annamária
Előzetes bejelentkezés: 

70/3950446    

Idei esztendőben is megtartottuk november 11-én
Kisújbányán a Márton-napi búcsút. A zord idő ellenére is
szép számmal tiszteletüket tették mind a misén, mind pedig
az azt követő, családias hangulatban eltöltött finom ebéden. 
Zsolt atya örömmel üdvözölte a híveket és széles mosollyal az
arcán meg is jegyezte: végre egyszer teltház előtt celebrál.
Ezzel már meg is alapozta a hangulatot ami kitartott a ren-
dezvény végéig. Ezúttal is köszöntet érte, és köszönet az
önzetlen segítőknek! Ember Izabella

BÚCSÚ KISÚJBÁNYÁN
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Sokat gondolkodtam, mivel kezdhet-
ném a mostani írásom, az év végéhez köze-
ledve egyetlen szó jutott csak eszembe, a
KÖSZÖNET. 

Köszönet Takács Ferencnek a Hosszú-
hetényi Turista Egyesület új elnökének,
hogy a júniusban leköszönt Kozmáry Péter
elnök munkásságát és a HOTE szellemi-
ségét viszi tovább a 34 fős tagság segít-
ségével.

Köszönet a 16 turista egyesület tag-
jainak segítségéért, akik Vas, Zala, Somogy,
Baranya és Tolna vármegyén keresztül 541
km-en tolták az ez év január 28-án útnak
indított Rockenbauer Pál országjáró
ismeretterjesztő televíziós sorozatában
szereplő lépésszámláló másolatát.

Köszönet a  „Másfél millió lépés Ma-
gyarországon” c. sorozat még élő alkotói-
nak, hogy vállalták és eljöttek a Rocken-
bauer Pál 90. emlékév keretén belül
szervezett túráinkra. Hálásan emlékszünk
vissza Sáfrány József és felesége Czeiner
Katalin, Heincz László és felesége Oszkay
Judit részvételére az augusztusi és októberi
túránkon. Megható volt látni, ahogy a 7,9
km hosszú Rockenbauer Pál emlékúton
állított, a természetjáró életét bemutató 6
tábla mellett meséltek a forgatási időszak
alatt szerzett személyes élményeikről és
elérzékenyülve emlékeztek, újból átélték a
régmúltat.

Örömmel gondolunk vissza a novem-
ber 25-i, az emlékév keretén belül szerve-
zett programsorozat ötödik és egyben utol-
só túrájára, ahol az emlékút végén a csapat
(Gyenes Károly televíziós szerkesztő,
Szabados Tamás operatőr, Sáfrány József
világosító és Faludi Sándor hangmérnök,
egykori stábtagokkal kiegészülve) Rocken-
bauer Pál zengővárkonyi szelídgesztenyés-
ben található sírjánál beszédeket mondva,
énekelve, koszorúzva tisztelgett és emlé-
kezett a magyar televíziós természet-
filmezés egyik megteremtőjére. 

Köszönet Zengővárkony Község Ön-
kormányzatának, hogy a Rockenbauer Pál
90. emlékév keretén belül szervezett túra-
sorozat során zsíroskenyérrel, szarvas
pörkölttel, limonádéval, teával és borral
látták vendégül a megfáradt túrázókat.

Köszönet a 2000 főnél is több
természetszerető túratárs lelkes részvé-
teléért a túráinkon, a HOTE által szervezett
több mint 30 nyílt túrán. Emlékszünk a
megdöbbent arcunkra, amikor az idei év
első túráján 256-an gondolták úgy, hogy
velünk koccintanak a Zengő tetején.
Szívesen gondolunk vissza a sikondai
tavaknál a békamentő programban, a Völ-
gységi-pataknál szemétszedésben és a
túráinkra messziről, külön busszal érke-
zőkre. Az Egyesület által először szerve-

zett Mecsek 50/30/15/10 teljesítmény
túrán résztvevő 358 főre és a kéktúrázás
napján a RPDDK 94. szakaszát velünk
teljesítőkre.
Nem utolsó sorban köszönet a HOTE aktív
tagjainak, akiknek a természet és az erdő
iránti szeretete hozzájárult a nyílt túrák, a
teljesítmény túrák, a Bátor nap, a
csapatépítő programok, valamint a  2023-
as évet átölelő, december 2-án befejeződött
VÁRTÚRA sorozat megvalósításához,

melynek során Szászvár, Zengővár, Réka-
vár, Máré-vár, Schlossberg, Pécsvárad,
Kantavár romjait fedezték fel a túrázók.
Tagjaink segítségével idén ismét több kilo-
méter turistajelzés (kék sáv, üvegesek útja,
zöld kereszt) került megújításra a Mecsek
fokozottan védett természetvédelmi
területén. 

Köszönet mindazoknak, akik az
egyesületünk részére ajánlották fel az
adójuk 1%-át!

Mi, HOTE-sok jövőre sem ígérünk
mást csak azt, hogy jó program lesz velünk
túrázni, kikapcsolódni, hiszen a jövő év
nálunk a környezet és- természetvédelem
jegyében telik, ahol az Egyesület tagjai
szeretnék bemutatni a tudatos ter-
mészetjárás és az erdőben való viselkedés
szabályait a gyerekeknek és családoknak. 

Érdemes követni facebook oldalunkat,
ahol sok újdonsággal és érdekességgel
készülünk követőinknek. A 2024-es évben
is szervezünk nyílt-, tematikus és teljesít-
mény túrákat, lesznek forrás túrák, gyer-
mek programok, játékok, kvízek.
Találkozzunk 2024-ben is!   Polyák Livia  

Fotó: Banga Sándor

HOTE
ÍREK Visszatekintés és köszönet

November 25-i emléktúra csoportképe Zengővárkonyban

Heincz Lászlóval és feleségével Oszkay Judittal az október 7-i emléktúrán.
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Szeptember elején kezdődtek meg és
október 30-án fejeződtek be a felújítási
munkák a tájházban. Az építési munkála-
tokat a F.Á.V.  Kft dolgozói végezték, az
ács munkálatokat pedig Hárságyi Roland
alvállalkozó. A tájház tetőszerkezetét a
műemléki építészek szakmai előkészítő
dokumentációja alapján veszélyessé nyil-
vánították 2022-ben, így égető volt a
felújítási munka. Az önkormányzat által
benyújtott, és sikeresen elbírált Népi
Építészeti Pályázat a felújítás nagy részét
finanszírozta, a hiányzó összeget a község
önkormányzata pótolta ki. A tetőfelújítási
munkálatokon kívül az északi és nyugati
oldalon a csatornavízelvezetés megújítása,
a déli oldalon  az esővíz elvezetés és
szivárgó akna kialakítása történt meg.
Ezen kívül az épület ablakainak festése, az
utcafronton a javítása és a teljes épület
meszelése valósult meg az ősz folyamán.
Terveink között szerepel tavasszal a
településüzemeltetés munkatársainak köz-
reműködésével egy tisztaság meszelés
megvalósítása, valamint a tájház kiállításá-
nak visszarendezése, majd újra nyitása.
Második ütemben az istálló épületének
felújítását tervezzük szintén pályázati for-
rásból. 

Adomány: Pintér Ildikó fateknőket,
szakajtókat ajánlott fel a tájház gyűjte-
ményébe, melyet ezúttal is köszönünk
neki.                               Poór Gabriella

A tájházA tájház
háza tájaháza tája

Hosszúhetényben minden év novem-
berében megrendezzük a Hetényi Hétfő
Esték sorozatot. Ilyenkor egy gondolatkör
köré csoportosítjuk négy hétfő előadását.
Korábban téma volt a „Világvallások”, a
„Sport”, a „Biblia”, a „Család”, a
„Régészet” és sok más egyéb. Nagyon
különböző témákat boncolgattak, nagyon
sokszínű előadóink.

Az idén körbejártuk azt, hogy hogyan
jelenik meg a természet a művészetekben.
Megnéztük, hogy az irodalomban, építé-
szetben, képzőművészetben, zenében
hogyan találkozunk ezzel a gondolattal.
Most is szubjektív megközelítést választot-
tunk. Elhívtuk egy-egy művészeti ág jeles
képviselőjét, hogy mutassa be saját
művészetét úgy, ahogy ő kapcsolódik a
fenti témához – természetesen nagyon tág
teret biztosítva számára.

Elsőként Bartusz-Dobosi László író
volt a vendégünk. Írásaiban nagy hang-
súlyt kap a természet, ezen belül saját kert-
je. Párhuzamot vont a kertészkedés és írás

között, mindkettőt meditatív tevékeny-
ségnek tartja. A csönd világának
fontosságáról beszélt, melytől ma már
nagyon eltávolodtunk. A visszataláláshoz
szeretné segíteni az embereket írásaival.
Tanítványaival is ezen az úton jár.

Grátz Antal építészmérnök, nem csak
háztervezéssel foglalkozik. A néphagyo-
mány ránk örökített kincseinek visszata-
nításával, annak mai környezetünkbe
illesztésén dolgozik. Egy a hagyományos
épületeken megtalálható díszítésforma, a
vakolathím megújítása kapcsán egy heté-
nyi épület vakolathíméről mesélt. Ezek a
képírásos alkotások üzeneteket hordoz-
nak. A Fő utca 92. számú ház homlokzatán
a hullámzó időfolyam az élet lehetséges
megjelenéseit mutatja be.

Bükösdi Kálmán festőművész grafi-
kákat, rajzokat készít és táblaképeket fest.
Rajzai mozgalmas vonalrajzok, embereket,
állatokat ábrázolnak. Nagyméretű olaj-
képei sajátos tájábrázolások. Korunk
emberének gondolatai és látványélményei

kelnek életre képein. Felgyorsult életünk
villanásszerű történései jelennek meg
merész képkivágásokkal, vonalakkal,
színekkel.

Bergics Lajos népzenészt sokan isme-
rik, hiszen a 40 éves Zengő együttessel
bejárta az egész világot. Hozzánk is sok
hangszerrel érkezett. Kobozt, hegedűt,
furulyát, ütőgardont és egy igazi külön-
legességet , a kürtös hegedűt is megszólal-
tatott. Nem csak gondolatait, hanem
muzsi-káját is nagy élvezettel hallgattuk.
Bátorított bennünket, hogy sokat
énekeljünk, és egy szép népdalt meg is
tanított nekünk. 

Vágó István jóvoltából a négy novem-
beri hétfőn elhangzott előadás mindegyike
a youtube-on is elérhető.

A természet és művészet összekap-
csolódó világok. Mindkettő a lelket gyó-
gyítja. Arvo Part zeneszerző megszív-
lelendő gondolataival élve: „Az ember
addig tisztogassa lelkét, míg az énekelni
nem kezd.”                      Marsai Ágnes

Hetényi Hétfő Esték művészetről, természetről

Tíz éves hagyománya van, hogy a tájházban adventi készülődésre invitáljuk a
családokat. Idén a felújítási munkák miatt az istálló még ideiglenes raktárként
üzemel, így az iskola épületében valósítottuk meg a szokásos közösségi programot.
Idén is bensőséges hangulatban, gyerekek szüleikkel alkották meg a koszorúkat,
amihez Wágner Mónika készítette el a mintadarabot és a kis dekorációkat, segítve
a lelkes alkotókat. Hársfateával kínáltuk a kicsiket és nagyokat, karácsonyi zené-
vel igyekeztünk meghittebbé tenni a készülődést. Több mint húsz család csodaszép
koszorúval örvendeztette meg az otthoniakat advent első vasárnapján. 

P. G. 

Ünnepre készülve



(folytatás a címlapról) 
Dr. Hargitai János országgyűlési kép-

viselő  elmondta, hogy Hosszúhetényben
örül a piac megvalósulásának, mert itt
garanciát lát a további működésre is. Gra-
tulált a településnek az eddig elért ered-
ményeiért és támogatásáról biztosította a
képviselő-testület fejlesztési elkpzeléseit.

Dr. Őri László vármegyei elnök kö-
szöntőjében először gratulált ahhoz, hogy a
nehéz gazdasági helyzet ellenére a
beruházások terén sikerült ilyen jó ered-
ményeket elérnie a községnek.  Hasonlóan
sikeres  évet kívánt a következő esztendőre
is. A piaccal kapcsolatban elmondta, hogy
az nem csak egy elárusító hely, hanem egy
közösségi találkozási pont is, amely össze-
hozza a település lakosságát.

A beszédek után a fúvúszenekar
térzenéjének kíséretében  Dr. Hargitai
János, Dr. Őri László, Dr. Garamváriné
Csanálosi Andrea, a piacot üzemeltető szo-
ciális szövetkezet elnöke, és  Dr. Csörnyei
László polgármester szalag átvágással adta
át az új létesítményt.

A piaci nyüzsgésben gazdag felhozatal
várta az érdeklődőket (lekvárok, mézek,
mikro zöldségek, házi tészták, sütemé-

nyek, kerámiák, ékszerek, kovácsolás
bemutató és mindenféle karácsonyi aján-
déktárgyak). Aki éhesen érkezett, fánkot,
rétest, melegszendvicset vásárolhatott. 

A vendégek a piac megtekintése  után
polgármesterünk kalauzolosában meg-
nézték  a településen  pályázati forrásokból 
megvalósult, ill. folyamatban lévő többi
beruházást is (a volt kántortanítói lakás
felújítása, Zrínyi utcai csapadékvíz elve-
zetés, Kossuth utca útfelújítás, Csókakő
utca,  Tót-út ) , majd egy közös ebédre kap-
tak meghívást a Tavasz Vendéglőbe.

Tizenegy órakor a szentmisén Lovász
Zsolt atya megáldotta a hetényi borászok
hagyományos “Miklós-borát” és mindazok
munkáját, akik részesei voltak a létrejöt-
tében. Szabó Gábor elnök az egyesület
nevében misebor felajánlással köszönte
meg a szertartást. 

Kora délután már gyülekeztek az
ilyenkor szokásos kézműves vásár árusai a
Kultúrház udvarán, három órakor pedig
felcsendültek a templomi jótéknysági kon-
cert hangjai. Az alapfokú művészeti iskola
tanárai és növendékei hangulatos és
színvonalas  műsorral ajándékozták meg
az érdeklődő közönséget. A templom
kijáratánál a Mikulás (GézApó) várta a
gyerekeket és szüleiket, aki – hála a támo-
gatóknak – idén sem szűkölködött szalon-
cukorban.

A hangverseny után civil kezde-
ményezésre a templom melleti téren is
meggyújtották a közösségi adventi koszorú
első gyertyáját. Tarjányi József az Egy-
házközség nevében köszöntötte a jelen-
lévőket, Piffkó László Prohászka Ottokár
adventi gondolatait olvasta fel, és kívánt
szép adventi időszakot. A nagy méretű
adventi koszorún karácsonyig minden
vasárnap 16 órakor – szeretettel várnak
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Miklós napi ajándékok
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mindenkit – meggyullad egy-egy gyertya. 
A kultúrház udvarán már a forralt bor

és a felkínált mézessütemények illata várta
a betérőket. Az árusok és az érdeklődők
száma is megoszlott a helyi piac és a ha-
gyományos Miklós napi ajándékvásár
között, de összességében gazdag kínálattal
találkozott, aki felkereste a faluközpontot
ezen a napon. Talán senki sem bánta meg,
hogy eljött, sőt találkozott az “igazi”
Mikulással, aki ezen a vasárnapon és
december 6-án is önkéntes szolgálatba
helyezte magát kicsik és nagyok örömére.
(Miklós napon ellátogatott a bölcsibe,
óvodába, idősek klubjába, orvosi
rendelőkbe is.)

A borász egyesület tagjai ezúttal is
megtöltötték a Tavasz Vendéglőt sokásos
Miklós napi évzáró bormustrájukkal és
közös vacsorájukkal.

Akit érdekelt, megtekinthette Vanyúr
István szobrászművész elsején nyílt kiál-
lítását, ill. a képzőművészeti tagozat diák-
jainak képeslap terveiből összeállított mini
kiállítást (ebből egy a címlapon is látható)

A legkisebbek a szüleikkel ingyenes
Ringató programon vehettek részt Sándor-
Hídvégi Zsuzssannával.

Köszönet az idei támogatóknak,
akik megtöltötték a Mikulás puttonyát:
Lazio Stone Kft., id. Dömös Tibor, Piffkó
László, Hosszúhetényi Borász Egyesület,
Abai Dávid, Német Nemzetiségi Klub,
Településüzemeltetés, Gruber József, 
Joe Bácsi Boltja, Molnár Ferenc. 

Szent Miklós legendája és az ebből
kialakult mikulás kultusz az odaadás, az
adakozás, az ajándékozás, a nehéz körül-
mények közt élők megsegítésének példája,
jelképe. Ezen az adventi  hétvégén ajándék
volt a templomi koncert, a fellépő gyere-
kek és tanáraik előadása, szervező tevé-
kenysége, a borászok összefogása, a
közösségi advent, a piac és a vásár rende-
zőinek, előkészítőinek önzetlen munkája, a
vállalkozók támogatása. Ajándék volt a
mosoly a gyerekek és szüleik arcán, és a
piac átadón együtt örülhettünk települé-
sünk gyarapdásának is ezen a napon.

Osszuk meg örömeinket, hiszen “meg-
osztva az öröm dupla öröm, a bánat
megosztva fele bánat”, és templomunk
védőszentjének tettei vezéreljenek bennün-
ket, amikor elesettekkel, rászorulókkal
találkozunk!

A hirtelen jött hideg időjárás próbára
tette a rendezők munkáját és az árusok
kitartását is, de a napsütés és a vásári
hangulat talán előre vetítette egy helyi ter-
mékeket  felvonultató, jól működő piac
képét, ahol tudható rendszerességgel
találkozik a kínálat és a kereslet.

P. J. Fotó: Gulyás Tamás
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Jeles napok jegyében
L u k á c s t ó l  M i k l ó s i g

OVIS HÍREK

Lukács napi vásári forgatag

Október 18-án hagyományainkhoz híven
megtartottuk a Lukács napi vásárt. A „Laci-
konyhában” elfogyasztott tízórai után, a
gyerekek megnézhették az óvónők vásári
komédiai előadásában „A három dió” című
népmese feldolgozását. Ezután a közösen
kijelölt vásárhelyeken, három helyszínen
két-két csoport árusította portékáját, melye-
ket maguk készítettek az újrahasznosítást
és a fenntarthatóságot szem előtt tartva.
A gyerekek alkudoztak, bámészkodtak, jó
vásárt csináltak. Így egy-egy népi
gyerekjáték is a tarisznyába került a
cserekereskedelem jegyében, ezzel is gaz-
dagítva ismereteiket.

Közös tánc és finom ételek zárták a
sokadalom napját: sült alma, mézeskalács,
pörkölt dió, pattogatott kukorica, sült
tök…            Pénzár Aliz óvodapedagógus

Szent Márton napja
Egy családi délután keretében idén is

megrendeztük óvodánkban a Márton napot,
és hagyományainkhoz híven meghívott
vendégeink is voltak. Az ezt megelőző he-
tekben sokat beszélgettünk a gyerekekkel a
Márton legendákról, Szent Márton püspök
élettörténetéről. November 8-án a szülők-
kel, nagyszülőkkel közösen kézműves-
kedtünk, minden csoporttal a maga szobá-
jában játszottunk libás népi játékokat, sö-

tétedéskor közösen énekeltünk a tűznél,
majd a Szent Márton napi hagyomá-
nyokról mesélt kicsiknek és nagyoknak
Csajkásné Kéninger Ágnes korábbi
óvónénink. Az estét zenével kísért lámpás
felvonulással és zsíros kenyerezéssel zár-
tuk. Köszönet Dömény Anitának, Bizse
Bulcsúnak a gyönyörű élő zeneszóért, és
Ági néninek a Márton napi néphagy-
ományok elbeszé-léséért.       

Takács Lilla óvodapedagógus

András nap
Hagyományainkhoz híven az idei

évben is András nap alkalmából az első
osztályos kisgyermekek visszalátogattak az
óvodánkba.  Kiemelt örömmel készültünk
a fogadásukra. Csoportunkban felidéztük
az iskolába elballagott kisgyermekek je-
leit, kedvenc játékait, meséit, dalait.   
Nagy vágyakozással érkeztek a ,,Nagyok”
vissza az óvodai csoportokba, elmesélték
élményeiket, kedvenc tantárgyukat, a sok
dicséretet, piros pontokat, amiket gyűj-töt-
tek az iskolában. Megismerkedtek az újon-
nan hozzánk érkezett kisgyermekekkel. 
Együtt töltöttünk egy igazi, hagyományos
óvodás délelőttöt tele játékkal, énekkel,
vidámsággal. 

Kis édes finomsággal, meleg öleléssel
és fájó szívvel búcsúztunk az elballagott
első osztályos gyerekeinktől. Meghatódot-
tan tapasztaltuk, hogy mennyire fontosak
az ünnepek mindannyiunk életében. Hagyo-
mányaink az összetartozás érzését erősítik
mindenkiben, a közösségünket éltetik.

Mikulás, kedves Mikulás…
Nagy öröm a gyermekek életében a

Mikulás-várás és az ezzel járó készülődés,
hangolódás. Idén is nagy izgalommal vár-
ták az óvodás gyerekek a jóságos Mikulás
érkezését. A csoportok énekekkel, versek-
kel, önálló rajzokkal készültek a Mikulás
köszöntésére. Érkezését meleg teával,
kiépített útvonallal fogadták a gyerekek.
Székre ültettük, hogy kissé megpihenjen a
hosszú út során, volt aki bátran ölébe is ült.

Szeretnék ez úton is köszönetet mon-
dani a Német Nemzetiségi Önkormányzat-
nak és a Szülői Szervezetnek, akik anyagi
javakkal támogatták gyermekeink Mikulás
és karácsonyi ajándékát.  

Sikszainé Lakatos Éva vezetőhelyettes
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Anafilaxia előadás 
az iskolában

Egyre többet hallunk az anafilaxi-
áról vagy anafilaxiás sokkról, mely a
szervezetnek allergének által kiváltott
súlyos, generalizált, életveszélyes állapot-
hoz vezető, immunológiai túlérzékenységi
reakciója. Azokban az iskolákban, ahol
előfordul ilyen típusú érintettség, meg kell
tenni a szükséges óvintézkedéseket. A leg-
fontosabb, hogy felismerjük a tüneteket, és
tudjuk, hogy ilyen esetben melyek a
legsürgősebb teendők. Erről is szólt többek
között az előadás, melyet közös szülői és
intézményi felkérésre Tóth Andor mentő-
tiszt tartott az iskola aulájában november
16-án. A rendezvényen több szülő,
érdeklődő és szinte a teljes tantestület részt
vett. Ezúton is köszönjük Tóth Andornak
az értékes tájékoztatást, és Kézi Lilla
szülőnek a kezdeményezést.

Grosch Szilárd  Fotó: Szűts Huba Ákos

Téli iskolai tanítási szünet
A téli szünet előtti 
utolsó tanítási nap  

december 21. (csütörtök),
a  szünet utáni első tanítási nap 

2024. január 8. (hétfő)

A természettudományi
munkaközösség eredményei

A Janus Gimnáziumban november 7-
én rendeztek megyei szintű matematika
versenyt, melyen Dallos Péter 7. osztá-
lyos tanuló 3. helyezést ért el, ezzel
mentességet szerzett a gimnázium mate-
matika és informatika tagozatára a jövő
évi szóbeli felvételi alól.

A 8. évfolyamról Hervai Miksa
ugyanezen a versenyen 9. helyen végzett,
és szintén mentességet kapott ezekből a
tantárgyakból. Szilágyi Boróka 14. lett, ő
informatikából kapta meg a kedvez-
ményt. Felkészítő nevelők: Kalányosné
Bohonya Krisztina és  Tuba Lajosné.

A nyolcadik osztályosok idén is megrendezték a már hagyományos Katalin-
bált, amely a 8-os osztályfőnökök és a szülők közös munkáját dicséri. A bál a
nyitótánccal indult, a koreográfiáját és betanítását Vitényi Viktória állította össze és
tanította be. A nyitótánc után a közel 300 vendég hajnali 4 óráig mulatott. A tal-
palávalót a Show-Haj+ zenekar biztosította. Éjfél előtt nem sokkal sor került a
tombolasorsolásra. Ezúton is köszönet illeti a helyi és környező települések vál-
lalkozásait, magánszemélyeket, akik közel 150 értékes tombola felajánlást tettek. 

Közkincs Gála hetényiekkel
A december 8-án megrendezett Komló

Térségi Közkincs Gálán idén a zene
került a középpontba. A színház szín-
padán a komlói, magyarszéki, szászvári
és hosszúhetényi iskolákban zenét tanu-
ló, kórusban éneklő vagy zenekarban ját-
szó gyerekek léptek fel, és örvendeztet-
ték meg a közönséget produkcióikkal.
Iskolánkból zongorán Batta Xavér,
Kaáli-Nagy Koppány és Magyar Dávid,
trombitán Jánosi Örs László, tenorkürtön
Orsós Péter szerepelt. A vonószenekar,
melyet dr. Mericsné Rábai Katalin vezé-
nyelt, Corelli Karácsonyi Concerto Gro-
sso-ját adta elő. A tanulók felkészítő
tanárai: Baróti Tamás, Keserű Árpád,
valamint Kristófi László, aki zongora-
kísérőként is közreműködött.         B. T.

ADVENTI GYERTYAGYÚJTÁS
December 17-én 15.30 órára

közös gyertyagyújtásra hívjuk a
falu népét a templom térre, hogy

az ovisokkal együtt énekelve 
lobbanjon lángra a harmadik
gyertya, az öröm gyertyája.

Zengő Óvoda
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Mindig örömmel számolunk be
sikereket elért fiataljainkról. Kernya
Szilveszter, iskolánk volt diákja két
országos középiskolai tanulmányi
versenyen is dobogós eredményt ért
el. Megkértük, hogy meséljen a
családjáról, a versenyekről, jelenlegi
tanulmányairól, további terveiről. 

– Munkáscsaládból származom,
édesanyám hetényi, édesapám hirdi
származású. Három fiúgyermek közül
én vagyok a középső. Bátyám, Robi már
nem lakik velünk, öcsém Krisztián
jelenleg Komlóra jár középiskolába a
Baranya Vármegyei Szakképzési Cent-
rum Komlói Technikumába. 

– Melyik középiskolában és
milyen szakon tanultál tovább?

A Zipernowsky Károly
Műszaki Technikumban mechatronikai
technikus szakon végeztem a
középiskolát. Már akkor műszaki vonalon akartam tanulni, így a
szakképzés mellett döntöttem. Mivel a gépipari volt az egyik leg-
nevesebb iskola Pécsett, és nagyapám is oda járt, ezért egyértelmű
volt, hogy melyik intézményt választom.

– A műszaki érdeklődésed már az általános iskolásban is
megmutatkozott. Honnan ered ez?

– Édesapám és az általa szerelt gépek mindig is inspirál-
tak. Gondolok itt az otthoni kistraktortól a szakterületén meg-
található építkezési gépekig mindenre. Az érdeklődés innen
indult, de út közben minél több szerkezetnek megértettem a
működését, egyre érdeklődőbb és lelkesebb lettem.

– A Parlament épületében átvenni egy tanulmányi ver-
seny díját nem mindennapi dolog. Mesélj azokról a szakmai
versenyekről, amiken részt vettél ebben az évben!

– A négy versenyből az egyik a Csernyánszky Imre
Országos Középiskolai Pneumatika Verseny (OKPV) csapat-
verseny volt, és amire különösen büszke vagyok az az Országos
Szakmai Tanulmányi Verseny (OSZTV), ahol egyéniben indul-
tam. Az csapatversenyen gyakorlati megvalósításban elsők let-
tünk, összesítettben másodikak, az egyénin pedig a második
helyet sikerült elhoznom.

– Mi ösztönzött arra, hogy indulj ezeken a versenyeken?
– Az OKPV amolyan szerencsepróbálás volt. Tudtuk a

társammal, hogy vannak más intézmények, amelyek sokkal job-
ban elmélyednek a pneumatika világában, de mivel nagyon
megkedveltük ezt a technológiát, elindultunk. Az OSZTV-n elért
bizonyos eredmény pedig felmentést ad a szakmai vizsga alól. Ez
elég nagy indok volt arra, hogy benevezzek. Rengeteg segítséget
kaptam/kaptunk a felkészülés során tanárainktól.

– Hogyan zajlottak ezek a versenyek?
– Az OKPV-n a selejtező és a  döntő is elméleti és gya-

korlati részekből állt, a döntőt pedig még megtoldották egy hiba-
diagnosztizációs feladattal. Az OSZTV előselejtezőjén csak
elméleti feladatot kellett megoldani, a középdöntő gyakorlati és
szóbeli részből állt, a döntőn pedig csak gyakorlat volt. Az
OSZTV-s középdöntő és az OKPV gyakorlati feladata pneu-
matikus rendszer megtervezéséből, majd összeszereléséből állt.

Az OSZTV-s döntőn szerelésből, hibadi-
agnosztikából, karbantartásból, és két
robotprogramozási feladatból mutathat-
tuk meg tudásunkat.

–        Milyen jutalmakat kaptatok?
– A csapatversenyen Győr-

ben volt a díjátadó. Ajándékutalvá-
nyokat kaptunk, 1-1 Arduino készletet
(elektronikai fejlesztőplatform) saját
részre és sok szuvenírt. Az egyéni ver-
sennyel kapcsolatban kettő díjátadó volt.
Egy a verseny végén az eredményhirde-
téssel egybekötve, a másik pedig külön
időpontban a parlament felsőházi ter-
mében. Itt szintén ajándékutalványt
nyertem, emellett egy oktatószoftver
licencét az iskolámnak. A parlamenti
díjátadón Kövér László házelnöktől és
Parragh Lászlótól, a Magyar Kereske-
delmi és Iparkamara elnökétől vehettük
át az elismeréseket.

– Szeptemberben pedig elkezdted egyetemi éveidet...
– A Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem

Gépészmérnöki karára járok. Eredetileg járműmérnök akartam
lenni, de a technikum alatt sikerült a mechatronikának elcsavarnia
a fejemet. Mechatronikai mérnök képzést oktató egyetemek közül
a műegyetem rendelkezett a legnagyobb presztízzsel, így felkel-
tette a figyelmemet, majd hosszas mérlegelés után ide jelent-
keztem.

– Ezután a jó start után mik a további terveid?
– A mesterképzés a célom. Most még túl sok minden

érdekel ahhoz, hogy meg tudjam mondani, mivel szeretnék majd
foglalkozni. Ráadásul az egyetem nagyon nagy hangsúlyt fektet a
kutatásra, és motivált lettem efelé is. Nagyon fájó lenne itt hagyni
a Zengő vidékét, de sajnos nem vagyok megelégedve a jelenlegi
munkakínálattal a környéken. Bízom benne, hogy ez megvál-
tozik, mire kikerülök a munkaerő piacra, és visszatérhetek
Baranyába!

– Sok sikert kívánunk és visszavárunk!
Wágner Mónika

Gépek bűvöletében
A Parlament épületében vette át a díjat a hetényi fiatal

Ünnepi miserend
Roráték:
December 15-én és 22-én, 
pénteki napokon  6 órakor
Szentmisék:
December 24-én 18 órakor, 
24 órakor Püsökszentlászlón 

December 25-én 11 órakor
December 31-én    11 órakor
Január 1-én 11 órakor
Január 7-én 11 órakor

Farsangtemetés Csíkban
Indulás február 8-án este. Hazaindulás 11-én vasárnap reggel.

Hazaérkezés 22:00 körül. Részvételi díj 70.000 Ft 
(Útiköltség, étkezés és szállás Csíkszentdomokoson )

Jelentkezés december 20-ig. Információ: 30/ 559 84 28
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A pécsi és szalatnaki székhelyű, Sinum Színházi Műhely
Egyesület vezetője, Pintér - Németh Géza meghívására kapcsoló-
dott be Hosszúhetény is négy másik Baranya vármegyei település
mellett (Vásárosbéc, Szajk, Szalatnak, Alsószentmárton) a
SPARSE plusz programba. 
Az elnevezés egy négy éves Kreatív Európa pályázat neve, amely
partnerségi együttműködést alakított ki 12 európai ország rész-
vételével. Idén februárban indult és 2027 januárjában ér véget.
Jelentése: "Művészetek Támogatása és Terjesztése Európa Vidé-
ki Településein" (Supporting and Promoting Arts in Rural Settle-
ments of Europe). 

A program célja, minden ország egy adott megyéjében, öt-öt
faluból álló hálózat kialakítása, falunként egy önkéntessel, akik
hosszú távon részt vesznek a közösen fejlődő európai hálózatban.
Ennek apropóján került sor egy szakmai továbbképzésre Olasz-
országban október 2-6 között Ascoli Piceno közelében Marche
tartományban. Abban a szerencsében volt részem, hogy én
képviselhettem településünket. A vidéki színházi előadások
ösztönzésére épülő nemzetközi projekt teljes utazási és szál-
lásköltéségét az európai unió pályázati forrása finanszírozta. Az
olaszországi konferencia lehetőséget adott az angol mintára
felépített vidéki színház hálózat megismerésére, csapatépítő pro-
gramok keretében személyes kapcsolatok kialakítására,  word
café formájában kérdések és vélemények megfogalmazására,  a
szervezéssel kapcsolatos elméleti és gyakorlati példák megis-
merésére és megbeszélésére. 

A következő négy évben helyi önkéntesként (promoter)
feladatom  lesz a nemzetközi webináriumokon való aktív részvé-
tel, nemzetközi és megyei színtű együttműködés, aminek ered-
ménye  a településen egy-egy színházi, előadóművészeti darab
megszervezése, népszerűsítése és  megvalósítása helyi közösségi
együttműködéssel.    Poór Gabriella

Nemzetközi kulturális együttműködés

Alsószentmártoni, vásárosbéci, szajki, szalatnaki kol-
légákkal a nemzetközi továbbképzés bemutatkozó prog-
ramján. Jobb oldalon Pintér-Német Géza projektvezető.

Vanyúr István szobrászművész kiállítása nyílt december 1-én
a Kultúrházban.  A Kaposváron – korábban Szigetváron – élő és
alkotó művész a Kaposvári Zichy Mihály Iparművészeti Szak-
gimnázium tanára. A siklósi születésű alkotó ezer szállal kötődik
Baranyához. Országszerte közel száz köztéri szobra található.
Legújabban a Makovecz Imre által tervezett makói gyógyfürdő
felújítása kapcsán bízták meg a híres magyar építész szellemi
világát megidéző munkák elkészítésével. Hetényi kiállításán
különleges hangulatú szobrai mellett mitikus atmoszférájú
grafikáiból is láthatunk néhányat. A kiállítás megnyitón Keserű
Árpád a helyi alapfokú művészeti iskola tanárának trobitajátéka
után Orcsik Ferenc író, közművelődési szakember mutatta be az
alkotót. A kiállítás január végéig tekinthető meg.

TÁNC-SZÓK

Szomszédolás címmel dél-dunántúli hagyományőrző
együtteseknek szervezett szakmai találkozót a Muharay
Szövetség november 25-én Bogyiszlón, melyen együttesünk is
részt vett. A szakmai napon tíz együttes mutatkozott be új vagy
régi koreográfiákkal. Baranyát rajtunk kívül a magyaregregyi
táncosok képviselték. A találkozó egyik témája az eszközös
táncok színpadra vitele volt. Mi meglévő műsorainkból
kamara jellegű eszközös (seprű, üveg, párna, bot) táncot állí-
tottunk össze, amely a zsűrinek is elnyerte a tetszését.

Tobak Ferenc egykori táncosunk jóvoltából – aki
anyagköltségért készített szekrényt egyesületünknek – gyara-
podott a viseleteknek, eszközöknek szánt tárolóhely kapacitá-
sunk.Ezúton is köszönjük! 

K I Á L L Í T Á S

Hírünket viszik
A VI. Szobrászati Biennálén több mint ötven szobrász-

művész mutatkozott be Szentendrén a MANK galériában. 
A Térfoglalás címet viselő októberi biennálén Heritesz Gábor
Kisújbányán élő Munkácsy díjas szobrászművész a Felemás c.
alkotásával elnyerte a Biennálé “Magyar Képzőművészek és
Iparművészek Díját”.

***
A neves gasztronómus, ételkritikus Vajda Pierre új

könyvében a magyarországi éttermekből állított össze egy listát.
Azok az éttermek szerepelnek benne, ahol már járt, és a konyhá-
ból kikerülő ételek elnyerték a tetszését. A listában előkelő helyen
olvasható a Hosszú Tányér étterem.
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Anyakönyv
Születtek:

Szente Szofia november 3.
Gondos Viktor november 7.

Házasságot kötöttek:

Bogdán Mária és Orsós Tamás október 10.
Biró Bernadett és Vári Krisztián december 2.

Elhunytak:

Medek László (1940) október 8.
Fábián Lajos (1951) október 15.
Strung Károlyné sz. Reisch Magdolna (1940) október 18.
Major Józsefné sz. Komáromi Erzsébet (1937) november 4.
Lázár Józsefné sz. Elter Ilona (1941) november 9.
Orsós Ferencné sz. Horváth Erzsébet (1965) november 17.
Keszericze Istvánné sz. Kis Mária Ernesztin (1951)november 27.

Idõsek köszöntése
Kedves Szépkorú  Hosszúhetényi Lakosaink!  

Nagy szeretettel és tisztelettel köszöntöm Önöket jó
erőben, egészségben, boldogságban! A Zengő újság hasábjain
keresztül kívánok minden Ünnepeltnek Nagyon Boldog
Születésnapot! Hosszúhetény Község Önkormányzata
nevében:                          Dr. Csörnyei László polgármester
80 éves:

Bózsa Sándorné sz. Kungl Katalin (10.05)
Jáhn Józsefné sz. Dávid Margit (10.27.)
Kleffler János (11.05.)
Nimsz Lászlóné sz. Wágner Katalin (11.16.)
Szentesi Gyuláné sz. Kiss Katalin (11.28.) 

85 éves
Michel Jakabné sz. Radó Ilona (10.16.)
Dr. Csősz Gyula Ernőné sz. Czárich Melinda (10.26.)
Hódosi József (12.02)

91 éves
Dallos Nándorné sz. Gergely Ilona (11.06) 
Veit János (11.20.)

92 éves
Prof. dr. Andrásfalvy Bertalan (11.17.)

PROGRAMOK
December 30.

Óévbúcsúztató Zengő-túra
December 30.

Batyus szilveszteri bál
az iskolában

Jegyelővétel és asztalfoglalás 
december 19-től a 30/373 34 244-es telefonon

2024. Január 13.
XXXIII. Téli túra

Kisújbányára

Január  27. 

Sváb bál
Február 10.

Ovis szülők bálja
Február 24.

Nagymamák és nagypapák bálja
Zene: Norbi

– Az októberi véradáson
20-an adtak vért a Kultúrház-
ban rendezett véradó napon.
A következő véradás időpontja
január 25.
– A vasasi bányász fúvós-
zenekar – melynek több heté-
nyi  muzsikusa is van –  Pop-
karácsony címmel adott nagy-
sikerű koncertet a Pécsi Mű-
vészeti Szakközépiskola kon-
certtermében.
– Két hosszúhetényi fiatal –
Kruzsely Pálma és Füleki
András – is szerepelt a Remény

Tüze c. jótékonysági musical-
ben, amelyet a Pécsi Éltes
Mátyás Egységes Gyógypeda-
gógiai Módszertani Intézmény
javára rendeztek teltház előtt a
Kodály Központban.
– Bocz Gyula hosszúhetényi

szobrásznak Eredet és ellent-
mondás címmel nyílt kiállítása
Pécsett a Modern Magyar Kép-
tárban december 7-én. A húsz
éve elhunyt művész alkotásai
májusig hétfő kivételével na-
ponta 10-18 óráig tekinthetők
meg a Papnövelde utcában.

A hóesés mellett december 6-án a Mikulásnak is örülhet-
tek a gyerekek az iskolában. A Fehérszakállú komoly kram-
pusz csapattal megerősítve járt osztályról - osztályra, ahol
valamilyen műsorral várták.                   Fotó: Balázs László

A Borbála napi megemlékezésen a harangjáték elhangzása
után Füzi Gyula elénekelte a Bányász emlékdalt, majd Lovász
Zsolt atya egy novellarészlet felolvasással tisztelgett a
bányász mártírok emléke előtt. Koszorúzás, gyertyagyújtás
és a Daloskör előadásában a Bányász himnusz zárta a sötéte-
désbe hajló kegyeleti ünnepséget.           Fotó: Gulyás Tamás
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A FittBody Hosszúhetény Sportegyesület 2023-ban alakult,
azzal a céllal hogy a hetényi sportéletet még színvonalasabbá
tudjuk tenni a jövőben, akár pályázatok útján is. Az egyesület
megalakulásával szinte egyidőben elkezdtük a közösségi futá-
sokat, ahova mindenkit várunk továbbra is sok szeretettel!
Találkozó minden héten szerdán 18 órakor a Tavasz Vendéglőnél!
Nem számít, hogy kezdő, újrakezdő futó vagy, vagy épp egy
versenyre készülsz, a lényeg a közös mozgás, a sport nép-
szerűsítése. Az edzések vezetett edzések Csábrák András ultra-
futó, atlétika edző, funkcionális trénerrel.

Az első közös megmérettetésünk a 29. Rókaűzők váltófutó-
verseny volt Szigetvár-Kaposvár között 84 km-es távon. Ezen a
futóversenyen két csapattal indultunk. 

12 fős csapatunknak a Hetényi Hosszúlépésnek sikerült a
dobogó 3. fokára felfutnia, ami nekünk is hatalmas meglepetés
volt az eredményhirdetésnél. Ugyanis nem volt részünkről
tudatos szakaszválasztás, szimplán kinek melyik szakasz volt
szimpatikus, nem volt elvárás, csak önmagunk legyőzése, és a táv
teljesítése. A csapat tagjai: Németh Valéria, Juhász Szabolcs,
Vicze Anikó, Vicze Szabolcs, Dallos Veronika, Kis Jucuka, Karca-
gi Dóra, Kovácsné Levang Szilvia, Darócziné Paskó Bernadett,
Kovács János, Kovácsné Tálos Réka, Csábrák-Gonda Kata.

Négy fős csapatunk a Hetényi Kisfröccs Pécsi Szódával mind-
járt a dobogó második fokára futott fel négy remek futóval (Tisztl-
Papp Katalin, Dallos László, Jeges-Varga Ferenc, Csábrák
András).

Első egyesületi verseny, két dobogó, sok mosoly, küzdelem, és
csapatépítés. Megyünk tovább!

A következő rendezvényünk egy ingyenes közösségi futás
volt október végén, az Achilles napi futás egy kis Halloween
mókával egybekötve. Kivételesen most a Morolo utcából indult a
futás, mert egy kis hangulatvilágítással, és frissítő asztallal
készültünk a futók számára. Az asztalon volt zsíros kenyér,
lekváros kenyér, kis csoki, meleg tea és forralt bor,   agy-
erekeknek pedig lemosható tetoválás.
A futás a Morolo utca és a Szent Borbála utca 1 km-es körén
zajlott, de nem volt kötelező futni, lehetett sétálni is.
Álmomban sem gondoltam volna, hogy közel 30 felnőtt és gyerek
eljön, és hozzájárul az esemény sikerességéhez. Tök sok kilo-
métert futottunk, sétáltunk össze.  Köszönjük!

És egy egyéni eredmény: Október végén zajlott Balatonfüre-
den a Balatoni UltraFutó Fesztivál, ahol egyesületünk elnöke
Csábrák András a 12 órás futamon indult. A verseny egy  2315
méteres pályán zajlott, ahol a  12 óra alatt 125,6 km került a
kalapba, ezzel korosztályos 2. helyezést és összetett 5. helyezést
sikerült Andrásnak elérni.
Gratulálunk! András bizakodva, és motiváltan tekint a 2024-es
futószezonra.                                                               

Cs.G.K.

S PORT  S PORT  S PORT  S PORT  S PORT

KÉZ I L A BDA

Első megméret te tés  vál tófutásban

Baranya és Somogy összevont bajnokságában szerepelnek a
2023-24-es szezonbban mind férfi, mind pedig női felnőtt kézi-
labdázóink. Mindkét csapatra jellemző, hogy túlnyomó részben
saját nevelésű fiatalok próbálják hétről hétre minél sikeresebben
képviselni Hosszúhetényt. Nagy eredményekkel kecsegtető iga-
zolásokról nem írhatok, arról viszont annál inkább, hogy az
edzések látogatottsága jelentősen megnőtt a férfi csapatnál, ami
az erdményeken is kezd tükröződni. Annak ellenére mondható el
ez, hogy mindössze egyszer sikerült a két pontot begyűjteni, így
jelenleg a nyolcadik helyen állnak. Határozottan mutatja az előre-
lépést a négy, egy-két gólos sajnálatos vereség, ami reményeink
szerint tavasszal javunkra fordul, így a fiatal csapat egyre
közelebb kerül a három-négy évvel ezelőtti, szinte mindig
dobogós helyet jelentő eredményekhez. 

A lányok 50%-os teljesítménnyel az ötödik helyen várják a
tavaszi folytatást. (1. Harkány, 2. Balatonboglár, 3. Szentlőrinc, 4.

Marcali) Az ősi rivális, Szentlőrinc otthonában elszenvedett
súlyos vereséget leszámítva egyenletesen jó teljesítményt nyúj-
tottak a hölgyek. Ez elmondható még akkor is, ha három alka-
lommal néhány góllal alulmaradtak hazai pályán.

Az eredményességre rányomta bélyegét, hogy a pécsváradi
sportcsarnokot – melyet rövid komlói kitérő miatt azt gondoltuk,
hogy ismét otthonunknak tekinthetünk – a Katasztrófavédelem
bezáratta. Az utolsó „hazai” összecsapásokat számunkra is idegen
környezetben játszottuk. A fiúk Mecseknádasdon, a jó erőkből
álló Komlótól mindössze egy, a lányok pedig Pécsen az ANK-ban
a tavaly még NB II-ben induló Balatonboglártól két góllal kaptak ki. 

Az előrelépést és a folyamatos utánpótlást jelenleg öt után-
pótlás csapatunk szerepeltetésével igyekszünk megoldani a Ma-
gyar Kézilabda Szövetség korosztályos bajnokságaiban. U10, U11
és U14-es lány, U12 és U13-as fiúk képviselik településünket
régiónk sportcsarnokaiban, Nagykanizsától Kalocsáig.       Cs.G.

Rövid mérleg félidőben



A hetedik alkalommal megrendezett Mecsek Enduro iránt
minden eddiginél nagyobb volt az érdeklődés. A verseny elis-
mertségét mutatja, hogy idén névadó szponzorként megjelent a
Rad Company. A nevezés megnyitása után a helyek  két-harma-
da egy nap alatt elkelt. A létszámot 180 főben maximalizálták. 
A versenynek helyszínt adó Kövestető és Hármashegy területen
összesen 6 szakaszt jelöltek ki a szervezők a megszokott pályák
mellett teljesen új nyomok is bekerültek a versenytávba.  A neve-
zések átvétele és az edzés szombaton volt. Már ekkor érezhető
volt a versenyzőkben a vágy egy jó versenyre. Sokan a porra
panaszkodtak, esőben reménykedtek, ez a verseny napjára, vasár-
napra meg is érkezett.

A rajt előtti eligazítás után kilenc órától 20 mp különbséggel
indultak a riderek. A versenyközpontban is érezhető volt, hogy

mindenki próbálja a maximumot kihozni magából, a pályák mel-
let pedig a nézők szurkolása még hangulatosabbá tette a versenyt.
Számos videó felkerült a videó megosztókra, és a rendezvény
Facebook oldalára is, érdemes belenézni, mivel a hetényi indulók
szép eredményeket értek el a versenyen. Az eredményhirdetés
előtt mindenkinek volt ideje elfogyasztani a nagyon várt helyben
készített makarónit is. 
A győztesek kategóriánként: Elite férfi: Ferenczi Marcell. Elite
női:Tóth-Almási Borbála. Hobbi férfi: Kapocsi Zalán. Hobbi
női: Ember Lola (Hosszúhetény). Junior férfi: Babó Áron. Mas-
ter férfi: Galavits Tamás. Master 2 férfi: Cser Máté. Utánpótlás
fiú: Hittmann Tibor

Szeretnénk köszönetet mondani a támogatóinknak, akik a
versenyt, a pályák kialakítását, engedélyezését is lehetővé tették:
Rad Company névadó szponzor, Hosszúhetény Község Ön-
kormányzata, Mecsekerdő Zrt, Duna-Dráva Nemzeti Park,
Bogád Hús, Monster Energy.                         Horváth Attila 
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